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Değerli Küçükçekmeceliler,

Küçükçekmece mahallelerinin zengin kültürel doku-

sunu, tarihini ve gündelik yaşamını anlatan bu özel 

kitap serisini sizlerle buluşturmanın heyecanını ve 

mutluluğunu yaşıyorum. Her mahallemiz bu şehrin 

kimliğini ve kültürünü şekillendiren eşsiz değerler 

barındırıyor. Bu kitap serisi mahallelerimizin renkli 

hikâyelerini, sıcak komşuluk ilişkilerini, tarihi ve kültü-

rel mirasını siz değerli okurlara aktarmak için özenle 

hazırlandı. Küçükçekmece’nin her bir köşesinde ya-

şanan hayatın, bu toprakların hafızasında saklı olan 

anıların ve mahallelerimizin eşsiz güzelliklerinin bu 

sayfalarda hayat bulduğuna inanıyorum.

Mahalle kültürü, tarihin her döneminde toplumların 

sosyal dokusunu şekillendiren temel bir yapı taşı ol-

muştur. Geleneksel mahalle yapıları, komşuluk iliş-

kilerinden esnaf ağlarına, ortak yaşam alanlarından 

kültürel etkinliklere kadar toplumsal yaşamın her 

yönünü kucaklar. Zaman içinde bu yapılar modern 

şehircilik anlayışıyla birlikte evrilmiş, ancak köklerin-

deki topluluk duygusu ve birliktelik anlayışını koru-

muştur. Mahalleler, kent kültürünün gelişimine ve bir 

kentin kimliğinin oluşmasına katkıda bulunur. Bu, sa-

dece mimari ve fiziksel yapılanma ile sınırlı değil; dil, 

sanat, gelenekler ve günlük yaşam pratiklerinin bir 

araya gelmesiyle oluşan bir kültür mozaiğidir. Mahal-

leler, kentlerin hafızası olarak işlev görür ve geçmiş-

le gelecek arasında köprü kurar. Her mahalle kentin 

kendine has hikâyesinin bir parçasıdır ve bu hikâye-

ler bir araya geldiğinde kentin eşsiz kimliği ortaya 

çıkar. Küçükçekmece gibi dinamik bir kentte, her 

mahallenin kendine has karakteri ve tarihi bu geniş 

ve zengin kültür mozaiğinin en değerli parçalarından 

birini oluşturur.

İkitelli, Mehmet Akif ve Atatürk mahalleleri, şehri-

mizin gelişiminde önemli bir role sahip. Bu kitap-

ta, bu mahallelerin endüstriyel gelişimini, sosyal ve 

ekonomik yapısını ve bu mahallelerin kent yaşamı-

mızdaki yerini inceliyoruz. İkitelli, Mehmet Akif ve 

Atatürk, kentimizin modern ve gelişen yüzünü tem-

sil etmektedir.

Bu değerli eserin hazırlanmasında emeği geçen her-

kese en içten teşekkürlerimi sunarım. Yazar ekibimi-

zin titiz çalışmaları, Küçükçekmece Belediyesi Kültür  

ve Sosyal İşler Müdürlüğü’nün desteği, muhtarlarımı-

zın ve mahalle sakinlerimizin katkıları bu kitap serisi-

nin bileşenleridir. Her bir sayfasında mahallelerimizin 

ruhunu, tarihini ve kültürünü hissedeceğinizi umuyo-

rum. Bu eserler sadece bilgi ve anıların bir araya ge-

tirilmesi değil, aynı zamanda topluluğumuzun ortak 

hafızasının da parçasıdır.

Küçükçekmece’nin her mahallesinin kentin genel ya-

pısına olan katkısını ve bu toprakların sıcaklığını bu 

sayfalarda bulacaksınız. Umarım siz de en az benim 

kadar bu kıymetli seriden keyif alırsınız.

Sevgi ve saygılarımla

KEMAL ÇEBi
Belediye Başkanı
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İkitelli’nin Dünü, Bugünü ve Tarihi
-Önsöz-

İstanbul’da insanlığın ilk izlerine tanıklık eden mekânlardan biri, Başakşehir’de bulunan Yarımburgaz 

Mağarası’dır. Yapılan arkeolojik çalışmalar, bu mağaranın tarih öncesi insanların yaşam alanlarından 

biri olduğunu doğrulamaktadır. 

B E N i M  S E M T i M  B E N i M  M A H A L L E M
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Özlem Temena - Rojhat Turgut 

Yarımburgaz Mağarası (Başarşehir Kaymakamlığı)
n

Başakşehir bölgesi de İstanbul’un tarihini yansıtan 

diğer bir noktadır. Bu alanda, tarih öncesi toplu-

luklar tarafından yerleşim yeri olarak kullanıldığı 

öne sürülmüştür. Avrupa’nın en eski insan izlerine 

ev sahipliği yapan bu bölge, hem kültürel hem de 

arkeolojik açıdan büyük bir öneme sahiptir.

Tarih boyunca İstanbul, stratejik konumu nede-

niyle birçok farklı medeniyetin dikkatini çekmiş-

tir. Başakşehir de bu stratejik bölgelerden biridir. 

Osmanlı tarihinde Başakşehir kitabında yer 

alan bilgilere göre, ‘Via Egnetia’ adıyla anı-

lan ana yolun yakınında bulunan Başakşe-

hir, Bizans İmparatorluğu’nun batıya açılan 

kapısı olmuştur. İstanbul’un fethine kadar, 

Başakşehir şehir için önemli bir tedarik 

merkezi olmuştur. Üstelik Osmanlı liderleri, 

özellikle II. Murad ve Fatih Sultan Mehmed, 

bu bölgeyi stratejik amaçlar doğrultusunda 

kullanmışlardır.
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Yarımburgaz Mağarası (Başarşehir Kaymakamlığı)
n

Akademisyen Prof. Dr. Şengül Aydıngün’ün 

araştırmalarına göre ise, günümüzde Başakşe-

hir İlçesi sınırları içinde yer alan Altınşehir mev-

kiindeki doğal mağara, sadece Türkiye’nin değil 

Avrupa’nın da en eski insan izlerini barındıran 

önemli bir noktadır. Mağara, çevresindeki zen-

gin su kaynakları sayesinde doğal bir barınak 

ve konaklama alanı olarak da işlev görmüştür. 

Yukarıda Başakşehir bölgesinin imparatorluk-

lar açısından stratejik bir önemde olmasından 

bahsettik.  Peki bu tarihi yerleşim yerinde İki-

telli isminde bir köy olduğunu biliyor musunuz? 

Osmanlı Tarihinde Başakşehir kitabına döne-

cek olursak, İkitelli köyü ile ilgili ilk tarihi kayıtlara 

904/1498 tarihli Haslar kazası tapu tahrir defterin-

de rastlanmaktadır. Defterde Karye-i Kitelli olarak 

geçen köyün, Haslar kazasına bağlı olduğu ve nü-

fusunun tamamının Müslüman olduğu görülmek-

tedir. Daha önceye ait bir kaydı tespit edilemeyen 

köy, İstanbul’un fethinin sonrasında kurulmuştur. n

En Eski İnsan Kalıntılarını Barındıran Nokta
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İkitelli (Küçükçekmece Belediyesi)
n

Bir zamanlar sessiz sedasız bir yerleşim olan 

İkitelli, zamanın dokusunda büyük bir dönü-

şüm yaşadı. 20. yüzyılın başlarına doğru, bu 

topraklarda ufak tefek atölyeler ve imalatha-

nelerden büyük sanayi sitelerine dönüşümüne 

tanıklık etti. 

1980’lerden itibaren bölge, imalat ve sanayi 

sektörlerinin taşınması amacıyla büyümüş, İki-

telli Organize Sanayi Bölgesi ve İstoç’un kurul-

masıyla önemli bir sanayi ve ticaret merkezi 

haline gelmiştir. 

Sanayileşmenin hız kazandığı 20. yüzyılın baş-

larından itibaren İstanbul, hızla gelişen sana-

yileşme sürecine tanıklık etti. Bu süreç, ken-

tin ekonomik, sosyal ve demografik yapısında 

önemli değişikliklere neden oldu. 

İkitelli, 1980’lerde yeni bir kimliğe büründü. Darbe-

nin de etkisiyle ekonomik liberalizasyon ve sana-

yileşme politikalarının uygulanmasıdan İkitelli de 

nasibini aldı. Organize sanayi bölgeleri fikri gelişir-

ken, İkitelli’nin coğrafi konumu, altyapısı ve ulaşım 

avantajları bu değişimde başrol oynamıştır. 

Bir sanayi bölgesinin inşaası
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İstanbul İkitelli Organize Sanayi Bölgesi
n

İkitelli’de sanayi tesisleri, zamanla çeşitlenmiş 

ve farklı sektörlerdeki işletmelerin kurulmasına 

olanak tanımıştır. Tekstil, otomotiv, elektrik-e-

lektronik, plastik, kimya gibi pek çok sektörde 

fabrikaların ve üretim tesislerinin faaliyet gös-

terdiği bir merkez haline gelmiştir.

Bu dönüşüm, sadece iş makinalarının değil, 

aynı zamanda insan hayatının da temposu-

nu yükseltti. Yeni iş fırsatlarıyla birlikte semtin 

nüfusu hızla arttı. Yüzlerce emekçi için yeni iş 

imkânlarıyla birlikte İkitelli ‘iç göçün’ yaşandığı 

yoğun merkezlerden birisi olmuştur. 

İkitelli’nin hikâyesi, Türkiye’nin sanayileşme sü-

reciyle birlikte ilerler. Geçmişten günümüze 

uzanan bu kısa yolculukta, İstanbul’un sana-

yileşme serüvenine tanıklık ederken, yıllarca 

farklı kültürlerin bir arada yaşandığı mahallede 

benzer dokular etkisini hâlâ koruyor. 

Öte yandan göç olgusu Küçükçekmece için 

Cumhuriyetin ilk yıllarına dayanır. Küçükçekme-

ce, özellikle Balkan ve Makedonya bölgesinden 

sürekli göç almıştır. 1923 yılından sonra müba-

dele ile gelen göçmenler ve Kazak göçmen top-

luluğundan sonra 1953 yılında Yunanistan’dan 

yeni göçmenler getirilerek köye yerleştirilmişler-

dir. Bu göç dalgasını 1954 yılında Yugoslavya ile 

Bulgaristan’dan gelen göçmenler takip etmiştir.

Şimdilerde özellikle Suriye’den gelen mülteci-

lerin çalışma ve yaşama merkezi olan İkitelli’nin 

sakinlerinin hikâyelerine kulak veriyoruz… n

Göçmenlerin iş umutları
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Küçükçekmece Haritası (Kültür Varlıkları Envanteri)
n

Küçükçekmece Belediyesi’nin ‘Kültür Varlıkları 

Envanteri’nde yer alan bilgilere göre, Küçükçek-

mece, Çatalca ilçesine bağlı bir köy iken 1908’de 

o zamanlar adı Makriköy olan Bakırköy’e bağ-

lanmıştır. Gittikçe gelişen ve küçük bir şehir gö-

rüntüsü alan Küçükçekmece, 1987’de 3392 sayılı 

kanunla 228 mahalleyi içeren bir ilçe olmuştur.

1992’de 3806 sayılı kanunla altı mahallesi ay-

rılarak Avcılar ilçesine bağlanmıştır.  2008’de 

tekrar değişen 5747 sayılı kanunla bazı mahal-

leleri ayrılıp 21 mahalle olarak Küçükçekmece 

ilçesinin sınırları güncellenmiştir. 

Bunlar; Atakent, Atatürk, Beşyol, Cennet, Cum-

huriyet, Fatih, Fevzi Çakmak, Gültepe, Halkalı 

Merkez, İstasyon, İnönü, Kanarya, Kartaltepe, 

Kemalpaşa, Mehmet Akif, Söğütlüçeşme, Sul-

tan Murat, Tevfikbey, Yarımburgaz, Yenimahalle 

ve Yeşilova Mahalleleridir.

2022 yılı adrese dayalı nüfus sayımına göre 

808.957 vatandaşı barındıran İkitelli, Mehmet 

Akif ve Atatürk Mahallesi’yle birlikte 2 yerleşim 

alanını içerir. Aynı zamanda İkitelli Organize Sa-

nayi Bölgesi ve İstoç gibi ticaret merkezleriyle 

de ticaretin kalbinin attığı yerlerdir. 

İkitelli’nin Mahalleleri



sinde iki adet sarnıç yapısı ile dört adet su kanalı 

tespit edilmiştir. Birbirine çok yakın lokasyonlar-

da yer alan Sarnıç 4 ile Su Kanalı 2 muhtemelen 

birbirine bağlı olup su transferi sağlanıyordu.

1716

Mehmet Akif Mahallesi

Yalaz Sokak’ta 2014 yılında yapılan inşaat kazısı 

sırasında ortaya çıkan duvar yapısının kalın harç-

la ince tuğla kullanılarak inşa edilen bir sarnıç 

yapısı olduğu anlaşılmıştır.  Küçükçekmece ilçe-

Mehmet Akif, İstanbul’un Avrupa Yakası’nda bulunan Küçükçekmece ilçesine bağlı 21 mahalleden 

biridir. Diğer yandan mahallenin tarihine ışık tutan bir sarnıçın varlığı ‘Kültür Varlıkları Envanteri’nde 

yer almıştır. 

Mehmet Akif Mahallesi Kroki
n

Sarnıç ve su kanallarının konumu (Kültür Varlıkları Envanteri)
n



sürecini anlatırken Ayamama Deresi’ne de de-

ğiniyor;

“İkitelli’de o yıllarda bir sürü dere vardı. Hatta ev-

lere su getirilmediği için bizim gibi İstanbul’dan 

Halkalı’ya gidenler oranın tuhaf suyunu içmekte 

bir hayli zorlanırlardı. Şebekeden su gelmezdi, 

sular klorlanmazdı, doğadan nasıl gelirse o su 

aynen kullanılırdı.  Bu bölge imara açıldı, şeh-

rin bu bölümü mütemadiyen büyüdü. Yine tu-

haf bir şekilde TEM Otoyolu’nun bir bölümü de 

dere yatakları üzerinden geçiyordu. Hakikaten 

saçma ama Otoyolun bir kolu Atatürk Havali-

manına bağlandı, o yol da dere yatakları üzeri-

ne kurulmuştu. Yine aynı şekilde bu yolun İkitelli 

Köprüsünden sayarsak solda Hürriyet’in binası, 

ilerlediğinizde sağda Sabah’ın Plazası, daha ile-

ride bunlara İhlas Hol-

dingin genel merkezi, 

İhlas Koleji eklendi, en 

son aşamada İstanbul 

Dünya Ticaret Merkezi 

gibi şaşalı isimli komp-

leks devreye sokuldu. 

Tekrar hatırlatmak ge-

rekir, bunlar ya tam 

Ayamama Deresi’nin 

üzerinde ya da bu de-

renin etekleri üzerine 

kuruludur.” n

1918

Atatürk Mahallesi

Sinema yazarı Zahit Atam’ın, İkitelli’ye ve Ata-

türk Mahallesi’ne olan gözlemleri ise oldukça 

ilgi çekici.  Zahit Atam’ın tasfirleri bir semtin 

kentleşmesine ışık tutuyor;

“1979 yılından itibaren İkitelli’ye pazarcı olarak 

gitmeye başladım. Halkalı, Atatürk Mahalle-

si, Güneşli, Bezirganbahçe, Kayabaşı, Mehmet 

Akif Mahallesi pazarları. Çift pazara giderdik, 

çünkü yarım günlük pazarlar vardı. O zaman-

lar orası tümden gecekondu bölgesiydi denile-

bilir. Çok yavaş olarak apartmanlar girdi, kaldı 

ki darbenin etkisiyle yarım kalmış bir sürü tek 

katlı bina da kalmıştı. Zaten İkitelli’ye Parseller 

denirdi, hakikaten burası parsel parsel satılıyor-

du. Çok ucuzdu arsa fiyatları, tamamen emekçi 

mahalleleriydi. Ana cadde üzerinde odun/kö-

mür satanlar, inşaat 

malzemeleri, adaklık 

kurban satan yerler. 

Hemen hemen hiç 

mağaza yoktu, insan-

lar giysilerini, önlükle-

rini, defter/kitaplarını 

pazardan alırdı.

n  n  n

Zahit Atam, İkitelli’nin 

‘basın sitesine’ dönüş 

Atatürk Mahallesi, İkitelli’nin özünde yer alan ve değişime tanık olan önemli bir mahalle olarak öne 

çıkar. Bu mahalledeki değişim ve gelişim, bölgenin sosyolojik dönüşümü açısından önemli veriler 

sunmaktadır. 

Atatürk Mahallesi Kroki
n

Mehmet Akif Mahallesi Halk Market
n



Fiat 500 B Topolino 1948, MG TD 1951, Citro-

en BL 11 1951, Cadillac Fleetwood 1955, Cadil-

lac Fleetwood 1957, Chevrolet Corvette 1959, 

Plymouth Barracuda 1969, Chevrolet Corvette 

Stingray 1972, Maserati Bora 1973, Porsche Car-

rera RS 2.7 1973 ve BMW R51 1939 Motorsiklet 

gibi modeller bulunmaktadır.

Mehmet Arsay, özellikle Türkiye’de klasik otomo-

biller konusunda önemli bir 

kişi olarak kabul edilir. Müze, 

Mühendis Nikalous Otto’nun 

dehasıyla Karl F. Benz’in ha-

yal gücünün birleşiminden 

doğan bu öyküyü izleyicilere 

sunarak, otomobil dünyasının 

gelişimini anlatmayı amaçlar.

20

Atatürk Mahallesi’nde bulunan Mehmet Arsay 

Klasik Otomobil Müzesi, İstanbul’daki dört bü-

yük otomobil müzesinden biridir. Mehmet Ar-

say, bu müzeyi 1994 yılında açarak kendi adını 

taşıyan koleksiyonunu sergilemeye başlamıştır. 

Koleksiyon, 2000 metrekarelik bir alanda, öz-

gün hallerine sadık kalarak restore edilen ve 

farklı markalara ait 120 otomobili içermektedir. 

Bu otomobiller arasında 

Benz 1886, Decauville 1899, 

Stanley X 1907, Pipe 1908, 

Ford Model T 1913, De Dion 

- Bouton 1913, Ford Model 

A 1928, Citroen 11UA 1934, 

Rolls Royce 1933-1937, Mehmet Arsay Klasik Otomobil Müzesi 
n

Mehmet Arsay Klasik Otomobil Müzesi (Kültür Varlıkları Envanteri)
n

Mehmet Arsay Klasik Otomobil Müzesi

İkitelli’nin
Muhtarları

Göçün ve yaşamın farklı yollarının kesiştiği İs-

tanbul, tarihi ve kültürel bir mozaiği barındı-

rırken, bu büyük şehirde farklı toplulukların bir 

arada uyum içinde yaşaması ve birlikte çözüm 

üretmesi her zaman önemli bir konu olmuştur. 

Bu bağlamda, farklı mahallelerde görev yapan 

muhtarlar, mahalle sakinlerinin ihtiyaçlarına yö-

nelik çözümler üretmek ve toplumsal uyumu 

desteklemek adına önemli bir rol üstlenirler.

Fatih Özçelik, Mehmet Akif Mahallesi’nin genç 

ve dinamik muhtarı olarak, bu sorumluluğu ta-

şıyan isimlerden biridir. Samsun’da doğup bü-

yüdükten sonra İstanbul’a gelerek yaşamını 

sürdüren Özçelik, hayatın getirdiği zorluklarla 

mücadele etmiş ve çalışarak kendi ayakları üze-

rinde durmuştur. İstanbul’un dinamik yapısı ve 

geçim kaygısı, onu sürekli olarak bu büyük şe-

hirde tutmuş ve çeşitli sektörlerde çalışma de-

neyimleri yaşamasına neden olmuştur.

Mahallelerin gelişimi ve toplumsal uyum, in-

sanların bir araya gelerek el birliğiyle sorunlara 

çözüm üretmesiyle sağlanabilir. Bu örnek, İs-

tanbul’un Atatürk Mahallesi’nde kendisini gös-

termektedir. Bu mahalle, büyük oranda göçmen 

nüfusunu barındırmakta ve farklı kültürlerin bir 

arada yaşadığı bir alan oluşturmaktadır. Bu 

zorlu koşullarda, Mahalle Muhtarı Şenol Balgün, 

entegrasyonun güçlendirilmesi ve sorunların 

çözümüne odaklanarak önemli bir rol üstlen-

mektedir. Balgün’ün ikinci dönem muhtarlığı, 

mahalle sakinlerinin güvenini kazanmış olup 

daha önceki iş deneyimleri esnaflıktan kömür 

pazarlamaya kadar uzanmaktadır.

Atatürk Mahallesi, yaklaşık 45 bin Türkiye va-

tandaşı ve 15-20 bin Suriyeli mülteci gibi farklı 

kimliklere sahip insanları barındırmaktadır. Bu 

farklılıkların uyumlu bir şekilde bir arada yaşa-

ması ve entegre olması, Şenol Balgün’ün önce-

likli hedeflerinden biridir. Suriyeli vatandaşların 

ihtiyaçlarını anlamak, kayıtlarını düzenlemek ve 

sağlık hizmetlerine erişimlerini kolaylaştırmak 

gibi alanlarda Balgün ve ekibi yoğun çaba sarf 

etmektedir.

Aynı zamanda, Balgün kadın hakları ve aile 

planlaması konularında da önemli adımlar at-

mıştır. Mahalledeki Türkiye vatandaşı ve Suriye-

li mülteci kadınların bilinçlenmesini sağlamak, 

haklarını öğretmek ve toplumsal yaşamda daha 

etkin roller üstlenmelerine destek olmak ama-

cıyla çalışmalar yürütmüştür.

21
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dönemler derenin de henüz çevresel ve sanayi 

atıklardan kirlenmediği, temiz aktığı zamanlar…

Elbette o dönem İkitelli Organize Sanayisi de 

henüz kurulmamış. Ma-

halleliler Bayrampaşa-

da’ki fabrikalara gidi-

yormuş çalışmak için. 

Sonrasında mahalle ci-

varlarında tekstil fabri-

kaları açılmaya başlamış. 

Fatih Bey’in bahsettiği 

dönem Bağcılar, Bahçe-

lievler ve Küçükçekmece 

ilçe sınırları arasında irili 

ufaklı değişik sektörler-

den fabrikaların, atölye-

lerin bulunduğu Güneşli 

havzasının kurulduğu 

sürece denk düşüyor. 

Tekstilden, deriye, gıda-

dan metale kadar birçok 

fabrikanın bulunduğu 

Güneşli, aynı zamanda Milliyet, Dünya, Vakit ve 

Hürriyet gibi gazeteleri de içinde barındırıyor. 

Güneşli’de sanayinin kurulması ve gelişmesi son 

25-30 yıla dayanıyor. Bölgenin en köklü fabrika-

ları olan İçdaş, Dandy, LC Waikiki, Taner Triko, 

Kombasan, Sertel Ayakkabı, Orjin Deri, Saray 

Alüminyum 25-30 yıl önce küçük birer atölye 

olarak kurulmuşlarken, şimdi bölgenin belirleyici 

kuruluşları arasındalar. 1980 sonrası Karadeniz 

ve Güneydoğu illerin-

den yoğun göç alan bu 

bölgede çalışan işçilerin 

yaş ortalamaları 17-30 

arasında. 90’lı yıllarda 

yoğun olarak bölgeye 

yerleşen Bulgar göç-

menlerinin de bu havza-

daki nüfusun yoğunlaş-

masında payları oldu.

‘Müslüman olmasa dahi 

bizim insanımız’ 

Fatih Bey’e günümüze 

geldiğimizde Mehmet 

Akif Mahallesi’ndeki ma-

halle yaşantısının nasıl 

olduğunu soruyorum. 

En büyük sorunun Su-

riyelilerin adaptasyon 

süreci olduğunu söylüyor. Fatih bey muhtarlık 

yaptığı süreçte mahallede yaşayan halkların 

birbirleri ile ciddi bir dayanışma ve yardımlaş-

ma içerisinde olduğunu gözlemlemiş. Özellikle 

savaştan kaynaklı Türkiye’ye gelmek durumun-

da kalan Suriyelilere yönelik dayanışmacı duy-

guların mahallede yüksek olduğunu belirtiyor. 

Fatih Özçelik, Mehmet Akif Mahallesi’nin genç 

muhtarı. 1978 yılında Samsun’da doğmuş. 14 

yaşında ortaokulu bırakıp çalışmaya İstanbul’a 

gelmiş. Hayatın şartlarının yolunu 1990’lı yıllar-

da İstanbul’a düşürmesiyle beraber kendi deyi-

miyle ilk “İstanbul macerası” başlıyor. Bir dönem 

kömür ocaklarında çalıştıktan sonra memleke-

tine geri dönüp eğitimine devam ediyor Fatih 

Bey. İstanbul peşini kolay bırakmıyor Özçelik’in. 

Ya da geçim derdi diyelim. İkinci gelişinde özel 

sektörde tekstil firmasında çalışmaya başlıyor. 

Onu mahallenin muhtarı olmaya yönlendiren 

yolculuğu ise kömürcülüğe geri dönmesi ile 

başlıyor. Mahallelinin kömür ihtiyacını sağla-

yan bir dükkânda çalışıyor. “Sokaklarına eski-

den beri hâkimim yaptığım işten dolayı. Sokak 

sokak birçok böyle tanıdığımız oldu, çevremiz 

oldu” diyor Özçelik. Mahalleliyle kurduğu da-

yanışma ilişkileri nihayetinde onun sivil toplum 

örgütlerinde de aktif rol almaya itiyor. 

“Mahallemizde bulunan dernekler, dernek baş-

kanları bir araya geldi ve muhtarlık teklif ettiler. 

Bir şeylere dokunmuşuz demek ki” diyor Fa-

tih Özçelik. Böylece, bir emekçi olarak geldiği 

mahallenin dertlerine dokunarak, kendi derdini 

mahallelinin derdi ile ortaklaştırarak 2014 yılın-

da Mehmet Akif Mahallesi’nin muhtarı seçiliyor. 

Sivil toplum derneklerinde gönüllü olduğu sü-

reçlerde mahallelinin sorunlarına hiçbir zaman 

“din, dil, siyaset ayrımı yapmadan sirayet ettik” 

diyor. Kendi deyimiyle “alan el ve veren el ara-

sında köprü vazifesi gördük.”

Fatih muhtara mahallelinin yaşadığı büyük so-

runların ya da taleplerin ne olduğunu soruyo-

rum. Daha doğrusu onu muhtar olmaya yön-

lendiren temel motivasyonu… Fatih Bey bu 

soruyu mahallenin yapısının değişimini de an-

latarak yanıt veriyor: 

“Ben İstanbul’a geldiğimde aslında mahallenin 

sorunları, sıkıntıları çok değişikti. Muhtar olduk-

tan sonra çok fazla değişti.”

Fatih Özçelik, mahalleye ilk geldiğinde mahal-

lenin ancak yüzde 40’ının yerleşim yerlerinden 

oluştuğunu söylüyor. Henüz bir yapılaşma mev-

cut değilmiş. 

“Biz burada yürürken hani kaldırımlardan, yol-

lardan değil de arsalardan geçerek giderdik.” 

Halkalı Mahallesi’ne, Mahmutbey Caddesi’ne ula-

şabilmek için bataklıklardan yürüyerek gidiyor-

muş insanlar işlerine. Fatih Özeçlik’in bahsettiği 

Kömür ocaklarından mahalle muhtarlığına

Mehmet Akif Mahallesi Muhtarı Fatih Özçelik
n
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ğunda, “Bu Karslı, ben Samsunluyum, ne işim 

var cenazede?” demem. Komşunun cenazesi 

varsa, ben orada olmalıyım. O gün, imkânlar 

ölçüsünde işim gücüm olmadığı zaman tabii.”

İkitelli Dernekler Platformu’nun yeni başkanı 

olan Özçelik, ‘platformun mahalleye olan kat-

kılarına da çok güveniyor;

“Gerçekten İkitelli Dernekler Platformu’nun 

büyük ölçüde hizmetleri oldu mahalleye. Allah 

razı olsun. Kuramsal yaklaşımlardan, yaşayan-

lara kadar devam edenlerden. Orada hiçbir şe-

kilde siyasi bir oluşumun etkisi veya baskınlığı 

olmadan farklı görüşlere rağmen yan yana du-

rabilmeyi başarmışlar. Bu, bizi mahalle kültü-

ründe şanslı kılan şeylerden biri zaten.” n

“Bizim vatandaşımız, yeri geliyor eğer ki geniş 

imkânlara sahip değilse kullandığı malzemele-

ri temizleyip Suriyelilere veriyor. Battaniyesini 

veren, yatağını veren mi, elbisesini veren mi, 

ayakkabısı veren mi? Bu ve benzeri çok şeyle-

re şahit oldum. Bizzat aracılık yaptık, kendimiz 

taşıdık yer yer.”

Şu anda bizim halkımızın 20 yıl, 25 yıl önce 

çekmiş olduğu sıkıntıları Suriyeli sığınmacı-

lar göğüslemek durumunda kalıyor. İstan-

bul’a ilk geldiğinde yaşadığı sıkıntıları anım-

sıyor birden. 

“1995’te bir tekstil firmasında çalışırken kimse 

bize demiyordu ki aman dikkat edin sigorta-

sız çalışmayın. Hatta zaman zaman denetimler 

geldiği zaman biz yarım saat bir saat pazara 

çıktığımızda seviniyorduk. Yani böyle bir haki-

kat vardı”. 

‘Her akşam sofralar kurulurdu’

Bugün açısından sosyal güvencenin önem ka-

zandığını, çalışanlarda bunun bilincinin gelişti-

ğini ifade ediyor. 

İkitelli’nin eskiden ‘Parseller’ olarak anıldığını 

da anlatıyor Fatih Özçelik;

“Burası bölge olarak baktığınız zaman İkitelli 

diye geçiyor. Eskiden İkitelli Parseller diye ge-

çerdi. Ben memleketteyken konuşulurdu. Biri-

sine dayımgil nerede oturuyor diye sorduğum-

da İkitelli Parseller derdi.”

Muhtar Özçelik’in en çok bahsettiği konuların 

başında ‘eski mahalle özlemi’ geliyor;

“Ee, o günlerde böyle bir şey var. Eskiler ger-

çekten güzeldi. Maalesef, bizim büyüklerimiz 

anlatıyor. Onlara imreniyorum. Şöyle insanlar 

birbirini tanır ve mahallede birbirine yardım 

ederdi. İnsanlar bir ihtiyaçları olduğunda bir-

birlerine koşardı. İnsanlar birbirlerine sık sık 

gelip gider, ziyaretler ederdi. Ben de İstanbul’a 

geldiğimde ilk ne yaptım? Benim dayılarımın 

yanında 23 yıla yakın kaldım. Her akşam evle-

rine misafir olurdum. Her akşam ayrı sofralar 

kurulurdu.”

’20 Kişiye selam veriyorum’

Ancak Muhtar Özçelik’e göre kentleşmeye 

rağmen mahalleler arasındaki dayanışma ha-

len devam ediyor;

“Bizim mahalle kültürümüz devam ettiği için 

caddeye aşağıya doğru giderken belki 20 kişi-

ye selam veririm. Şuradaki esnaf da yine aynı 

şekilde aşağıya doğru giderken yürürken so-

kakta birbirini selamlayan, geçerken “gel muh-

tarım, gel abi, gel dayı, bir bardak çayımı iç” 

diyen insanlarla dolu. Ya da bir cenaze oldu-
Mehmet Akif Ersoy Kütüphanesi

n
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Şenol Balgün, aynı za-

manda kadın hakları ve 

aile planlaması konu-

sunda da önemli adım-

lar atmış. Gerek Türki-

ye vatandaşı gerekse 

Suriyeli mülteci kadın-

ların bilinçlenmesi ve 

haklarını öğrenmesi 

için farkındalık yarat-

mış, kadınların toplum-

sal yaşamda daha aktif 

rol oynamalarını des-

teklemiş. 

İki dönem muhtar seçilen Şenol Balgün, muh-

tarlık serüvenini şöyle anlattı;

“Sinopluyum ben. İkinci dönem yeniden muh-

tarlık görevine seçildim, 2014’te ilk seçimimiz 

oldu. Daha önce esnaftım. Personel taşımacı-

lığı ve kömür pazarlama işiyle uğraşıyordum. 

Vatandaşlarımızın kapılarını çalmaktan çekin-

mediğimiz bir esnaf olarak, aday olduk ve va-

tandaşımızın teveccühü ile ikinci dönemde de 

seçildik. Şu anda da vatandaşlarımıza faydalı 

olmaya çalışıyoruz.”

Peki neler yapıyorsunuz? Ne gibi işlerle meş-

gulsünüz burada muhtarlıkta? Hangi tür so-

runlarla karşılaşıyorsunuz?

Şimdi, biz vatandaşla-

rımızla kamu kurum ve 

kuruluşları arasında bir 

köprü vazifesi görüyo-

ruz. Örnek olarak, ge-

çenlerde bir olay anla-

tayım. Aile hekimi beni 

aradı, vatandaşımız gel-

miş, amcamın 6 çocuğu 

var ve kimse ilgilenmi-

yor. Bakıcı da gitmiş, ço-

cuklarına kimse bakmı-

yor. Amcamın durumunu 

öğrenince hemen harekete geçtik. İhtiyacı olan 

sağlık hizmetini alabilmesi için yardımcı olduk. 

Elektrik kesildiğinde bile vatandaşlar bize baş-

vuruyor. Biz vatandaşın derdini dinliyor, soru-

nunu çözmeye çalışıyoruz. Bu her türlü konuyu 

içerir; yol, su, aydınlatma gibi temel ihtiyaçlar-

dan daha spesifik taleplere kadar.

‘Mültecilerle iletişimimiz güçleniyor’

Muhtar Şenol Balgün’ün verdiği bilgilere göre, 

Atatürk Mahallesi’nde yaşayan mülteci oranı 20 

bin civarında. Mültecilerin çoğu ayakkabı sana-

yisinde çalışıyor;

“Mahallemizde 45 bin Türk nüfusu ve 15-20 bin 

Suriyeli yaşıyor. Sanayiye yakın olmamız se-

bebiyle Suriyeliler, genellikle ayakkabı işi gibi 

Bir toplumun ve mahallenin gelişimi, insanların 

bir araya gelerek el birliğiyle çözüm üretmesiyle 

mümkün olur. Bu anlayışın en zor örnekeleri ise 

İstanbul’un göçmen nüfusuyla büyük oranını ba-

rındıran Atatürk Mahallesi’nde yaşanıyor. Mahalle 

Muhtarı Şenol Balgün, sorunların çözümüne odak-

lanıyor ve entegrasyonun güçlenmesini sağlıyor.

Şenol Balgün, ikinci dönem muhtarlığı ile ma-

halle sakinlerinin güvenini kazanmış bir isim. 

Daha önce esnaflık yapmış, personel taşımacı-

lığı ve kömür pazarlama işleriyle uğraşmış. 

Atatürk Mahallesi’nde yaklaşık 45 bin Türkiye 

Vatandaşı ve 15-20 bin Suriyeli mülteci bulunu-

yor. Şenol Balgün, Suriyeli vatandaşların enteg-

rasyonunu önemseyen bir yaklaşımla, onların 

ihtiyaçlarına yönelik çözümler üretiyor ve top-

lumsal uyumu destekliyor.

Şenol Balgün, “Suriyeli vatandaşların ihtiyaç-

larını anlamak, kayıtlarını düzgün bir şekilde 

yapmak ve sağlık hizmetlerine erişimini kolay-

laştırmak gibi alanlarda yoğun çaba sarf etti-

ğini” söylüyor. 

Atatürk Mahallesi’nde Toplumsal Uyum ve Entegrasyon: 
Mahalle Muhtarı Şenol Balgün’ün Çabaları

Atatürk Mahallesi Muhtarı Şenol Balgün
n

İBB Başkanı Ekrem İmamoğlu, Atatürk Mahallesi Muhtarlığında Kaynak: Facebook
n
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alanlarda çalışıyor. Özellikle ayakkabı sektörün-

de çalışan Türkmen, Suriyeliler burada faaliyet 

gösteriyor. Mahallemiz talep arttıkça Suriyelile-

rin yerleşim yeri olarak tercih ediliyor. Suriye-

lilerin eğitim alanında da ciddi bir varlığı var; 

Zühtü Şenyuva okulumuzda yaklaşık bin kadar 

Suriyeli öğrenci bulunuyor. Bu, mahallemizin 

talep görmesi ve gelişimi ile ilgili bir durum.”

Mahallede entegrasyon çalışmaları için önemli 

adımlar da atılmış. Bunlardan bazıları, eğitim, ka-

dın hakları ve doğum 

kontrol yöntemleri…

“Suriyelilerin mahal-

lemizde büyük bir 

etkisi var. Eskiden 

daha az uyum sağ-

lamış olabilirler ama 

zamanla bu durum 

değişti. Örneğin, ka-

dın hakları konusun-

da Suriyeli kadınlar 

da bilinçlenmeye başladı. Önceleri ikinci veya 

üçüncü evliliklerin yaygın olduğu görülüyordu, 

ancak bilinçlendirme çalışmalarıyla bu tür ge-

leneksel uygulamalar azaldı. Aynı şekilde çocuk 

sayısının bilinçsizce fazla olması konusunda da 

farkındalık yaratıldı. Suriyelilerle iletişimimiz ve 

entegrasyonları artıyor. Önceki dönemde, Suri-

yelilerin çocukları Türk çocuklarıyla aynı sınıfta 

olmasını istemeyebiliyorlardı. Ancak bu algıyı 

yavaş yavaş değiştirdik. Vatandaşlarımızı bilinç-

lendirme ve Suriyelilerle diyalog kurma çalışma-

ları yaptık. Şu an Suriyelilerin mahallemizde çok 

daha uyumlu yaşadıklarını söyleyebilirim.

Mahalledeki kayıt dönemi sürecinde Suriyeli ai-

lelerin evlerine giderek destek olduk. Özellik-

le üreme sağlığı ve aile planlaması konusunda 

bilgilendirme yapıldı. Ayrıca Gülten Özaydın 

Lisesi’nde Suriyeli 

kadınlarla toplantı-

lar düzenledik. Bu 

sayede Suriyeli ka-

dınların kadın hak-

ları ve benzeri ko-

nularda bilgi sahibi 

olmalarını sağladık. 

Özellikle Suriyeli ka-

dınların bu konuda 

uyum sağlaması ve 

değişim göstermesi 

bizim için önemli bir adım oldu. Çalışmalarımızın 

etkisi oldukça pozitif. Önceleri Suriyelilerin Türki-

ye’ye ve mahallemize uyum sağlamakta güçlük 

çektiğini görüyorduk. Ancak zaman içinde bu 

durum değişti. Suriyelilerin mahallemizdeki ya-

şam biçimi, kültürel ve toplumsal entegrasyon-

ları üzerinde olumlu etkiler gördük.” n

Atatürk Mahallesi Ulubatlı Hasan Parkı
n

İkitelli’de 
Dayanışma

İkitelli semtinde oldukça yoğun bir dernek, 

inanç – yöre derneği, sivil toplum kuruluşu 

(STK) ağı bulun-

maktadır. Bu der-

nekler, mahallede 

olumlu örnekler 

sergileyerek farklı 

alanlarda önem-

li çalışmalar ger-

çekleştirmektedir. 

Uyuşturucu kar-

şıtlığından baş-

layarak, kan da-

valarını çözmeye, 

anlaşmazlıkları son-

landırmaya ve yardımlaşma kampanyalarına 

kadar geniş bir yelpazede etkili faaliyetler yü-

rütmektedirler.

İkitelli Dernekler Federasyonu’nun eski Başka-

nı İbrahim Serik, yıllarını semt içerisinde faali-

yet gösteren dernekleri bir araya getirmeye ve 

etkili çalışmalar yapmaya adayan bir isim.

İkitelli Bitlisliler Derneği Başkanı Mehmet Re-

şit Halidi’nin deneyimleri ve kültürel etkinlikleri 

mahalleye renk katıyor.

İkitelli Cemevi, bir inanç merkezi olmasının öte-

sinde yaptığı yardım kampanyalarıyla Türki-

ye’nin birçok ilinde 

hissediliyor.  Yö-

netim Kurulu Baş-

kanı Sinan Uysal, 

cemevi çatısı altın-

da dini ve kültürel 

etkinlikler düzen-

leyerek mahalle 

içerisinde birlik ve 

dayanışma sağla-

yan önemli bir ka-

rakter.

Küçükçekmece Giresunlular Derneği Başkanı 

Fahri Aydın, Giresun’un kültürel değerlerini Kü-

çükçekmece’de yaşatmaya çalışmakta. 

Sığınmacı Hakları Platformu’nun önemli isimle-

rinden Taha Elgazi, entegrasyonun sağlanması 

için özverili çalışmalarıyla bilinmekte.

Bu isimler ve onların liderlik ettiği dernekler, İkitelli’de 

toplumsal sorunlara duyarlılık göstererek olumlu 

katkılar sağlamakta ve mahalle içerisinde dayanışma 

ve yardımlaşma kültürünü güçlendirmekte.

İkitelli Dernekler Federasyonu’nun Eski Başkanı İbrahim Serik (Mesut Işık)
n
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İkitelli Dernekler Federasyonu’nun Eski Başka-

nı İbrahim Serik, federasyonun kuruluş amacını 

ve başarılarını anlattı. 2013 yılında kurulan bu 

platform, çeşitli dernekleri bir araya getirerek 

fikir ayrımı yapmaksızın toplumsal dayanışmayı 

teşvik etmeyi amaçlıyor. 

İbrahim Serik aynı zamanda İkitelli Batmanlılar 

İl Derneği Başkanı. Dernek cemiyetinde olduk-

ça etkin olan İbrahim Serik, 12 yılı aşkın süredir 

devam eden bu oluşumun, farklı kesimlerin bir 

araya gelmesini sağlayarak büyük bir başarıya 

dönüştüğünü ifade ediyor.

Federasyon, farklı dernekleri bünyesinde 

barındırıyor ve Atatürk Mahallesi gibi çeşitli 

toplulukları temsil eden 24-25 derneğe ev sa-

hipliği yapıyor. 

Toplumsal dayanışmanın ve uzlaşmanın önemini 

vurgulayan İbrahim Serik, platformun oluştur-

duğu etkili iletişim ağının, olayların daha büyük 

boyutlara ulaşmasını engellediğini söylüyor. 

Özellikle kan davası gibi sonuçları ölümle sonuç-

lanabilecek durumların önüne geçilmesi için plat-

formun aktif olarak çalıştığını da sözlerine ekledi.

İkitelli Batmanlılar Derneği Kaynak: Facebook-
n

İkitelli Dernekler Federasyonu’nun Eski Başkanı İbrahim Serik (Mesut Işık)
n

‘Toplumsal uyumu güçlendirmek istiyoruz’

Şimdi kulağımızı eski başkan İbrahim Serik’e 

veriyoruz. Serik, İkitelli Dernekler Federasyo-

nu’nun derneğin kuruluş amacını şöyle anlattı;

“İkitelli Dernekler Federasyonu, 2013 yılın-

da toplumsal dayanışmayı sağlamak ve farklı 

kültürler, inançlar ve fikirler arasında köprüler 

kurmak amacıyla kuruldu. Çeşitli etkinlikler-

le iletişimi güçlendiriyor, sorunların çözümü-

ne katkıda bulunuyoruz. Tabii, platformumuz 

çeşitli toplulukları temsil eden derneklerin bir 

araya geldiği bir mekân. Örneğin, Atatürk Ma-

hallesi’nden farklı 24-25 dernek, kültürel çeşit-

liliği yansıtarak iletişimi artırıyor. Bu, toplumsal 

uyumu güçlendiren bir özellik.

İkitelli Dernekler Federasyonu’nun en büyük 

amaçlarından birisi de mahallede uyumu ya-

kalamak ve bazı ‘anlaşmazlıkları’ büyümeden 

engellemek.

İkitelli Dernekler Federasyonu Eski Başkanı İbrahim Halil Serik: 
Toplumsal uyumun ve çözümün öncüsü
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İkitelli Dernekler Federasyonu’nun Eski Başkanı İbrahim Serik (Mesut Işık)
n

‘Tarafları bir araya getirerek iletişimi 

destekliyoruz’

Serik, İkitelli Dernekler Federasyonu’nun bu 

misyonunu şöyle özetliyor:

“Kesinlikle, platform olarak ciddi sorunlara da 

müdahale ediyoruz. Özellikle kan davası gibi ha-

yati sonuçları olabilecek durumları engellemek 

için çaba sarf ediyoruz. İletişim kurarak tarafla-

rı bir araya getiriyor ve sorunların büyümeden 

çözülmesine yardımcı oluyoruz. Yakın zamanda 

yaşanan bir aile içi anlaşmazlık örneğini payla-

şabilirim. İki tarafı bir araya getirerek iletişimi 

destekledik. Onların anlaşmasını sağladık ve 

uzlaşmanın önemini bir kez daha gösterdik. İle-

tişim ve anlayışın etkisiyle sorunları çözdük.”

‘İletişim toplumsal uzlaşmanın 

temel taşıdır’

İletişim ve uygun tutum, toplumsal uyum ve 

uzlaşmanın temel taşlarıdır. Gelenek ve kültü-

rümüz, sorun çözme konusunda önemli bir rol 

oynar. Bazen bireysel riskler alarak, sorunları 

çözmek için çaba harcamamız gerektiğine ina-

nıyorum. Saygı ve anlayışla iletişim kurarak, so-

runların daha etkili bir şekilde çözülebileceğini 

düşünüyorum.

Gelecekte, toplumsal dayanışmayı ve uyumu 

daha da güçlendirmek istiyoruz. Farklı toplu-

lukları bir araya getirerek, iletişimi ve uzlaşma-

yı teşvik etmeye devam edeceğiz. Kan davası 

gibi ciddi sorunların önüne geçmeye, insanları 

bir araya getirerek toplumsal uyumu artırmaya 

odaklanacağız.”

‘Ön yargıları yıkmaya 

çalışıyoruz’

“Platformumuz, farklı etnik, dini ve kültürel 

grupların bir araya gelmesiyle ön yargıların 

yıkılmasına katkı sağlıyor. Mesela başlangıçta 

bazı gruplar arasında olumsuz ön yargılar bulu-

nabilirken, platform sayesinde birbirlerini daha 

yakından tanıma fırsatı buluyorlar. Bu sayede 

önyargılar azalıyor ve insanlar arasındaki anla-

yış artıyor. Platformumuzun en büyük başarısı, 

farklı grupların bir araya gelerek birbirleriyle 

iletişim kurması ve sorunların çözümünde işbir-

liği yapmasıdır. Sorunları büyümeden engelle-

mek, insanların daha iyi anlaşmasını sağlamak 

ve toplumsal uyumu güçlendirmek platformu-

muzun en büyük başarıları arasında yer alıyor. 

Bu sayede mahallemizde daha sakin ve uyumlu 

bir ortam oluştu. Platformumuzun en önemli 

mesajı, farklılıklarımızı bir zenginlik olarak gör-

memiz gerektiği ve bir arada yaşamanın öne-

mini vurgulamaktır. İnsanlar arasındaki iletişim, 

anlayış ve dayanışma sayesinde her türlü soru-

nun üstesinden gelebiliriz. Önyargıları yıkarak 

birbirimize destek olmak, toplumsal huzuru ve 

uyumu artırmak için önemlidir.”

Başkan İbrahim Serik’e göre İkitelli Dernekler 

Federasyonu sayesinde ‘Küçükçekmece’nin 

şanslı olduğunu’ söylüyor;

“40 küsür olaya müdahil olduk. Bu olaylardan 

3-4 tanesi hala süreçte, devam ediyor.  Ben hep 

söylüyorum İstanbul’da 39 tane ilçe var en şanslı 

ilçe bizim Küçükçekmece ilçesidir. Bu Küçükçek-

mece ilçesinde 21 tane mahalle var, bu mahalle-

lerden de en şanslısı İkitelli’dir, bizim mahalledir. 

Alevi olsun, Sünni olsun, Gayrimüslim olsun, kim 

olursa olsun, insan olsun, biz koşuşturuyoruz. 

Yani bu platformun güzelliği bu.” n
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İkitelli Bitlisliler Derneği Başkanı Mehmet Reşit 

Halidi. 1971 doğumlu olan Halidi, ‘2014’te İkitelli 

Bitlisliler Derneği’nin kurulmasıyla daha geniş 

bir coğrafyayı kapsayan bir dernek oluşturduk-

larını’ belirtiyor. 

Dernek faaliyetlerinin finansmanının üyeler 

tarafından sağlandığını ve özellikle Ramazan 

ayında ihtiyaç sahiplerine yardım yaptıklarını 

da belirtiyor. 

Ayrıca dernek, iftar yemekleri ve piknik etkin-

likleri gibi programlar düzenleyerek üyeleri bir 

araya getiriyor. 

‘Bu serüven farklı nedenlerle başladı’

Dernekte görüştüğümüz Mehmet Reşit Hali-

di, İkitelli Bitlisliler Derneği’nin kuruluş sürecini 

şöyle anlattı;

“2004 öncesindeki dönemlerde, biz Doğu ve Gü-

neydoğu halkları olarak bu bölgeye geldiğimizde 

İkitelli Bitlisliler Derneği Başkanı Mehmet Reşit Halidi (Mesut Işık)
n

toplu olarak bir araya gelebileceğimiz bir yerimiz 

yoktu. 2014 yılında ise İkitelli Bitlisliler Derneği 

olarak bir araya gelme fırsatı bulduk. Bu noktada 

düşündük ki, sadece Bitlisliler değil, aynı zamanda 

Doğu ve Güneydoğu Anadolu bölgelerini kapsa-

yan bir dernek kurmalıyız. Bu sayede herkes bir 

araya gelebilir. Büyüklerimizin önerisiyle birkaç 

toplantı yaptık ve bu oluşumun temellerini attık. 

Başlangıçta bazı zorluklar olsa da, halkımız için ve 

bizler için güzel bir adım olduğunu düşünüyorum.

İstanbul’da çok sayıda Bitlisli vatandaşımız 

bulunuyor. Bu serüven farklı nedenlerle başla-

dı. Örneğin, 97 olaylarıyla alakalı olarak ya da 

Güneydoğu’daki göç hareketleri nedeniyle bir-

çok kişi bu bölgeye taşındı. Bir akrabanın ya da 

tanıdığın bulunmasıyla birlikte, insanlarımız bu 

bölgelere gelmeye başladılar. Biraz da mecbu-

riyetten, çünkü köyler yakıldı ve yoğun bir çalış-

ma süreci yaşandı. İşte bu zorlu koşullar altın-

da bir araya gelmeye başladık. Ayrıca, İstanbul 

genelinde onlarca dernek bulunuyordu ve Bitlis 

dernekleri sayısı da artmıştı. Biz de İkitelli Bit-

lisliler Derneği olarak bir araya gelerek güzel 

çalışmalar gerçekleştiriyoruz. Elbette eksikleri-

miz de var, ancak projelerimizle bunları aşmaya 

çalışıyoruz.”

‘İhtiyaç sahiplerine yardımcı oluyoruz’

Mehmet Reşit Halidi’nin anlatımına göre der-

nekte 38 kişilik bir ekip bulunuyor. Bu ekip ihti-

yaç sahiplerine yardımcı olmanın dışında sosyal 

etkinlikleri de planlıyor. 

“Faaliyetlerimizi maddi ve manevi olarak yöne-

tim kurulu üyeleriyle karşılıyoruz. Derneğimizde 

26 yönetim kurulu üyesi bulunuyor ve toplamda 

38 kişilik bir ekibiz. Her bir üye bir ailenin tem-

silcisi olarak görev yapıyor ve ihtiyaç sahiplerine 

yardımları sağlamak amacıyla Ramazan ayında 

topladık. Bu bağlamda kendi aramızda 300.000 

TL topladık ve nakdi yardımlar yaparak bölge 

halkının ihtiyaçlarını karşıladık. Ramazan ayında 

ise iftar organizasyonları düzenliyoruz. Ayrıca 

kadınlar için özel etkinlikler ve piknikler düzenli-

yoruz. Maalesef pandemi nedeniyle bu etkinlik-

leri son dönemde gerçekleştiremedik.”

‘Bir arada olma kültürü çok kıymetli’

İkitelli’de yaşayan Bitlislilerin sorunlarını da çöz-

meye aday dernek. Kimi zaman alt yapı ve yol-

larla ilgili talepleri belediyeye iletiyor kimi za-

man tartışmalarda ara buluculuk yapıyor hatta 

çeşitli bölge dernekleriyle bir araya gerek ortak 

faaliyetler düzenliyor. 

“Ülkenin genelinde olduğu gibi İkitelli’de de 

ekonomik zorluklar yaşanıyor. Tartışmalar, ailevi 

sorunlar ve bazen kurumlara başvurmak yeri-

ne bize başvuranlar oluyor. Dernek olarak, bu 

tür durumlarda çözüm üretmeye. Yollar, okullar 

İkitelli Bitlisliler Derneği: 
Kültürel zenginlik ve dayanışma
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gibi konularda da bir araya gelerek belediye ve 

kaymakamlıkla etkili iletişim sağlıyoruz. Bu sa-

yede bazı taleplerimiz yerine getirilmiş oluyor. 

Tüm bölgelerin dernekleriyle bir araya gelerek 

iş birliği yapıyoruz. Her bölge kendi temsilcile-

rini seçiyor ve dönem dönem başkanlık yapılı-

yor. Böylece farklı bölgelerin ihtiyaçlarına dair 

çeşitli çalışmalar yürütülebiliyor. Bu bir arada 

olma kültürü ve dayanışma çok kıymetli.”

Mehmet Akif ve Atatürk Mahallesi’nde ya-

şayan Suriyeli mülteci yoğunluğu ise gün-

demden düşmüyor. İkitelli’de zaman zaman 

mülteciler ve yerli vatandaşlar karşı karşıya 

geliyor. 

Bu olayların en büyüğü 2014 yılında yaşanmış-

tı. Mehmet Akif Mahallesi’nde çıkan iddiaların 

ardından, mültecilere ait ev ve işyerileri yakıl-

mıştı. Olayların yatışması günleri almıştı. Bu 

sürecin yatışması için dernek olarak müdahil 

olduklarını anlatan Mehmet Reşit Halidi, ‘der-

neklerin girişimleri etkili oldu ve olaylar yatıştı’ 

bilgisini paylaştı. n

Küçükçekmece Giresunlular Derneği Başkanı Fahri Aydın (Mesut Işık)
n

Mehmet Reşit Halidi İkitelli Bitlisliler Derneği’nde.
n

Küçükçekmece Giresunlular Derneği Başkanı 

Fahri Aydın. Aydın bey, derneğin 30 yıllık bir 

geçmişi olduğunu ve bu süre zarfında yöresel 

ürünlerin tanıtımı, kültürel etkinlikler ve sosyal 

yardımlar gibi çeşitli faaliyetler düzenlediklerini 

örnek vererek anlatıyor. 

Giresunlular olarak hem memleketlerini tanıtmayı 

hem de dayanışmayı önemsediklerini ifade ediyor.

Dernek olarak gençlerin ve kadın kollarının aktif 

katılımını teşvik ettiklerini ve gelecek nesillerin 

kültürel mirası sürdürebilmesi için çaba sarf et-

tiklerini belirten Aydın, derneklerinin toplumun 

her kesimine açık olduğunu da vurguluyor.

‘Giresunlu olmanın yanı sıra aynı zamanda 

Küçükçekmeceliyim’

Başkan Aydın kendisini, ‘artık Giresunlu olma-

nın yanı sıra aynı zamanda Küçükçekmeceliyim’ 

olarak tanımlıyor;

“Ben Giresunlu olarak doğup büyüdüm ancak 

yaklaşık 35 senedir Küçükçekmece’de ikamet 

ediyorum. Şu anda ise 2 senedir dernek başkanlı-

ğı görevini yürütüyorum. Yani toplamda 30 sene-

Giresunlular Derneği: 
Küçükçekmece’de geçen 30 yıllık yolculuk
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den fazla bir süredir buradayım ve aktif olarak bu 

bölgede yaşıyorum. Bu kadar süre geçtikten son-

ra insan doğup büyüdüğü yeri unutup, yeni yeri-

ne alışabiliyor. Dolayısıyla artık Giresunlu olmanın 

yanı sıra aynı zamanda Küçükçekmeceliyim.”

Başkan Aydın derneğin kuruluşunu söyle 

anlatıyor;

“İstanbul Küçükçekmece Giresunlular Derneği 

olarak 30 seneyi aşkın bir geçmişe sahibiz. 30 

yıldır kuruluşumuzdan bu yana neredeyse aynı 

 Küçükçekmece Giresunlular Derneği Başkanı Fahri Aydın (Mesut Işık)
n

noktadayız. Derneğimiz zaman içinde kapandı 

ve yeniden açıldı. Yöresel ürünlerimizi tanıt-

mak, kültürel etkinlikler düzenlemek gibi çeşit-

li faaliyetlerle, kültürümüzü ve yöremizi tanıt-

mak adına çaba sarf ediyoruz. Aynı zamanda 

sivil toplum kuruluşları gibi yardımlarımızı da 

ihtiyaç sahiplerine ulaştırıyoruz. Bu şekilde 

derneğimizin faaliyetleri sürdüğü gibi devam 

ediyor. Giresunlu nüfus olarak oldukça yoğun 

bir şekilde temsil ediliyor. İstanbul genelinde 

Giresunlu nüfus olarak 4. sıradayız. Memleketi-

mizdeki etkinlikler nedeniyle neredeyse kimse 

memleketinde kalmadı, herkes burada yaşa-

maya başladı.

‘Giresunluların İstanbul’a ve 

Küçükçekmece’ye gelmelerini sağlayan 

tarihsel sebepler nelerdir?

Sorumuza da şöyle yanıt veriyor Başkan Fahri 

Aydın;

“Giresun ekonomisi büyük ölçüde fındık üre-

timine dayanıyor. Eskiden Seka Kağıt Fabri-

kası gibi tesisler vardı, bu tesislerde çalışan 

birçok insan Giresunluydu. Ancak zamanla 

bu fabrikalar kapatıldı ve üretim odaklı fındık 

ekonomisi daha da ön plana çıktı. Bu durum, 

insanların İstanbul ve çevresine gelme ihti-

yacını artırdı. Ayrıca İstanbul’da yaşam kali-

tesi, iş imkanları ve ekonomik durum da etkili 

olmuştur.”

Depreme karşı bilinçlendirme çalışmaları

Türkiye, 6 Şubat’ta merkez üssü Maraş olan ve 

ardından gelen depremlerle tarihinin en büyük 

felaketlerinden birini yaşadı. İki ayrı depremin, 

7.7 ve 7.6 büyüklükleriyle sarsılan bu olay, 10 ilde 

yaşayan yaklaşık 13.5 milyon insanı etkiledi. Yı-

kıcı etkileriyle ülkeyi sarstı, önlemler alınmaması 

ise felaketi daha da derinleştirdi. Bilim insanları-

nın uyarılarına rağmen, İstanbul’da alınan yeter-

siz önlemler ise ciddi bir tehlike oluşturuyor. 

Olası İstanbul depremi yöre derneklerini yar-

dım kampanyalarının yanı sıra ‘bilinçlendirme’ 

çalışmaları da yapıyor;

“Depremin bir gün öncesinde 4 günlük bir et-

kinlik gerçekleştirdik. Küçükçekmece Fevzi 

Çakmak Meydanı’nda Giresunlular Derneği ola-

rak 4 gün boyunca hamsi festivali düzenledik. 

25’ten fazla sanatçı katıldı ve Mavi Karadeniz 

TV de canlı yayın yaptı. Ancak ne yazık ki, fes-

tivalin son günü deprem yaşandı.  Derneğimizi 

tanımlarken, Giresunlular Derneği olarak farklı 

yöre dernekleri ile işbirliği yaparak birlikte ha-

reket etmek ve deprem gibi konularda bilinç-

lenme ve hazırlık çalışmalarına katkı sağlamak 

istediğimizi vurgulamak isterim. Amacımız sa-

dece kendi memleketimizin değil, İstanbul ve 

Türkiye genelinde diğer yöre dernekleriyle bir-

likte daha güçlü olmak ve dayanışma içinde fa-

aliyetlerimizi sürdürmek.” n



‘Cemevimizde gerçekleştirdiğimiz faaliyetleri an-

latmak istiyorum’ diyen Uysal’a kulak veriyoruz;

“İlk olarak 2016-2017 yıllarında Gençlik Kolları 

Başkanı oldum. O dönemde Anadolu’da köy 

okulları projesini başlatma fikrini ortaya koy-

dum. Bu projeyi daha 

önce de başkaları yap-

mış olabilir ancak ben 

bunu kendi sorumlu-

luğum olarak gördüm. 

Örneğin, Tunceli, Sivas, 

Malatya, Amasya gibi 

bölgelerde 700 öğren-

ciye bot, mont, atkı, 

bere, kalem, defter gibi 

ihtiyaçları ulaştırdık. Bu 

projeyi 3 dönem boyun-

ca devam ettirdik. Ay-

rıca yetimhanelerdeki 

çocukları da unutmadık. 

Öğrencilerin eğitim ih-

tiyaçlarını karşılamanın 

yanı sıra, onların toplu-

ma daha fazla entegre olmalarını destekliyoruz. 

Bu projeleri hayata geçirirken iş adamlarından 

destek alıyoruz ve aynı zamanda gençlerin de 

katkıda bulunmasını sağlıyoruz.

Projelerimizi finanse etmek için sponsorlar-

dan ve iş adamlarından destek alıyoruz. Kon-

‘Cemevi etkinliklere engel olmayacak 

şekilde tasarlandı’

Sinan Uysal, gençlerin katılımınının yanı sıra 

Alevilik kültürünün yayılmasını için özel proje-

ler de geliştiriyor.

Uysal, İkitelli Cemevi’nin toplantı, etkinlik, iba-

det ve organizasyon kapasitesine ilişkin şu bil-

gileri verdi;
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“Bize ait olan dükkânları kiraya veriyoruz ve ora-

dan gelen kira gelirini kullanıyoruz. Elektrik, su 

gibi giderleri de bu gelirle karşılıyoruz. Ayrıca 

bu kiralar yemekhanemizde de katkıda bulunu-

yoruz. Şu an 400 kişilik bir kapasitemiz var ve 

ileride bunu 1.000 kişiye 

çıkarmayı planlıyoruz. 

Büyük toplantılar için 

toplantı salonumuz bu-

lunuyor. Gençlik Kolları 

olarak da ayrı bir odamız 

var. Üst katta ise 1.000 ki-

şilik, ihtiyaca göre 2.000 

kişiye çıkabilen bir salo-

numuz bulunuyor. İbadet 

salonumuzun yanında ise 

300 kişilik bir konferans 

salonumuz var. Yani bu-

rası sadece bir düz ce-

mevi değil, etkinliklerin 

önünde bir engel olma-

yacak şekilde tasarlandı.

‘Öğrencilerin ihtiyaçlarını karşılıyoruz’

Uysal, İkitelli Cemevi Gençlik Kolları’nda ça-

lışma yürütürken kamuoyunun ‘sosyal yardım 

projeleri’ kapsamında yakından tanıdığı isimle-

rin başında geliyor. Örneğin, İkitelli Cemevi’nin 

ihtiyaç sahibi öğrencilere götürdüğü yardımlar 

yıllardır devam ediyor. 

‘Cemevinde oturmaya gelmeyeceğim’ sözleriy-

le yönetime gelen İkitelli Cemevi Gençlik Kolla-

rı eski Başkanı Sinan Uysal, İkitelli Cemevi’nin 

sosyal sorumluluk projelerini anlattı.

Uysal’ın anlatımına göre, cemevinin çalışmaları 

saymakla bitmiyor. Yardım kampanyalarının ör-

gütlenmesinde gençlerin etkisi de oldukça büyük. 

Gençlik örgütlerinin ismi ise ‘umudun turnaları’ 

Küçükçekmece İkitelli Cemevi Yönetim Kurulu’ndan Sinan Uysal (Mesut Işık)
n

Umudun turnaları: İkitelli Cemevi

Küçükçekmece İkitelli Cemevi (Mesut Işık)
n



Ayrıca, gençlerimize burada farklı sorumluluk-

lar da veriyoruz. Hafta sonları buraya gelen 

gençlerimizle çeşitli etkinlikler düzenliyoruz. Bu 

sayede gençlerin olumlu faaliyetlerle meşgul 

olmalarını sağlamaya çalışıyoruz. Burada aynı 

zamanda yardımlaşma ve dayanışma kültürünü 

aşılamaya çalışıyoruz. Unutmayın ki, burada ya-

pılan tüm projeler gençlerin ve toplumun iyiliği 

için. Biz gençlerimizi olumlu yönde etkilemek, 

onlara doğru yolu göstermek ve toplumsal so-

rumluluk bilinci kazandırmak istiyoruz.”

Gençlik Kolları ‘Umudun Turnaları’nın isim hikâ-

yesi de bir Grup Yorum şarkısından geliyor;

“Çalıştığım atölyede Grup Yorum hayranı biri 

olarak çalınan ‘Umudun Turnası”nı 7 defa bekle-

dim, 20 defa dinledim üst üste şarkıyı. Sonunda 

“Biz bir umut oluyoruz” dedik, umuda turnalar 

mıyız…? Bir fikir geldi aklıma, ama ne kadar iş-

ler bilmiyordum. “Bizim bir Instagram sayfamız 

olur, adını da ‘Umudun Turnaları koyarız’ dedim. 

İlk adımı attık. Bu projeye başladık. İlk görsel 

çalışmamızı yaptık, kapak resmi hazırladık ve 

Instagram hesabını oluşturduk. Umut olmaya 

devam edeceğiz. Bu projeleri sürdürdüğümüz 

sürece, umut hep var olacak. Değişiklikler ola-

bilir tabii, belki yarın burada olmayacağız, ama 

umut hep devam edecek. İkitelli Cemevi genç-

liği sadece toplantı yapmaya gelmiyor, aynı za-

manda umut olmaya geliyor.” n

‘Gençlerin sorunlarını konuşuyoruz’

İkitelli Cemevi’nde Alevilik inancı ve kültürünün 

yaşatılması için çok sayıda kurslar ve etkinlikler 

de düzenleniyor. Uysal, etkinlikleri şöyle özetledi;

“Bu yolu ve geleneği kaybetmek istemiyoruz. Pazar 

günleri 1 ile 5 arasında semah kurslarımız düzenle-

niyor. Bu kurslarda sema hocalarımız görev alıyor. 

Küçük yaş grubu, büyük yaş grubu ve yetişkinler 

olarak gruplandırılıyorlar. Kendi inancımızı anlatı-

yoruz. Örneğin, ben Alevilik konusunda bağlıyım. 

Kızımın ismini bile Turna koydum. “Turna” üzerine 
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özel türkülerimiz var. Pazar günleri genellikle semi-

nerlerimiz olur. Gençlerimiz çoğunlukla aileleriyle 

vakit geçirir. Bu tür şekilde aileleri tanıyarak daha 

yakın olmaya çalışıyoruz. Gençlerin içinde olabile-

ceği problemleri de konuşuyoruz.”

Cemevinin aynı zamanda uyuşturucu ile müca-

delede önemli bir yol haritası var. Kimi zaman 

uzmanlardan destek alıyorlar kimi zaman kam-

panyalar düzenliyorlar;

“Burada zaman zaman uyuşturucuyla mücadele 

konularını da ele alıyoruz. Ailelere gençlerin doğru 

yolda kalmasına yardımcı olmalarını öneriyoruz. 

Aynı zamanda gençlerimize yaptıkları hataların 

ve olumsuz davranışların cemevine yakışmadığı-

nı anlatmaya çalışıyoruz. Her bir genç, cemevini 

temsil ediyor. Burada edindiğimiz bilincin dışında, 

dışarıdaki yaşamlarında neler yaşanıyorsa yaşa-

sın, buraya geldiklerinde uyuşturucu, hırsızlık gibi 

olumsuz davranışlarla gelmemeleri gerektiğini 

anlatıyoruz. Ayrıca, burada birbirlerine yardımcı 

olmaları, birlikte olmaları gerektiğini de öğütle-

meye çalışıyoruz. Biz burada uyuşturucu karşıtı 

projeler de yapıyoruz. Psikologlar ve uzmanlar 

çağırıp gençlerle konuşmalarını sağlıyoruz. Ay-

rıca, gençlerimizi bilinçlendirmek amacıyla kon-

feranslar ve etkinlikler düzenliyoruz. Burada bir 

konferans salonumuz var ve gelecekte daha fazla 

etkinlik yapmayı planlıyoruz. Bu şekilde gençleri 

olumlu yönde etkilemeye çalışıyoruz.

serler düzenleyerek ve sponsorluk anlaşma-

ları yaparak gelir elde ediyoruz. Bu geliri ise 

ihtiyaç sahibi öğrencilere ve gençlere yönelik 

projelerde kullanıyoruz.

Ayrıca, cemevimizde Alevilik inancı ve kültü-

rünü yayma amacıyla çeşitli etkinlikler düzen-

liyoruz. Muharrem ayında yapılan etkinlikler 

öne çıkıyor. Öğrencilere ve gençlere yönelik 

konferanslar ve sohbetler düzenlemeyi plan-

lıyoruz.”

Küçükçekmece İkitelli Cemevi Yönetim Kurulu’ndan Sinan Uysal (Mesut Işık)
n



macı Hakları Platformu temsilcisi Taha Elga-

zi’den mültecilerin entegrasyon sürecini dinle-

dik.

‘Suriyeli ığınmacılar Türkiye’yi yuvaları 

olarak kabul ediyor’

Elgazi aynı zamanda, Küçükçekmece’de bu-

lunan İnsan Hakları ve Sosyal Güvenlik Formu 

temsilcilerinden. Forum 14 adet Suriyeli der-

nekten oluşuyor.

Elgazi Suriyeli mültecilerin kalıcı olduklarını 

vurguluyor;

“Bu noktada Suriyeli sığınmacıların durumu di-

ğer ülkelere göç eden Afrikalılar, Pakistanlılar 

veya Afganlar gibi değil. Çünkü Suriyeli sığın-

macılar Türkiye’yi uzun süredir bir yuva ola-

rak kabul ediyorlar. Aileleri burada, çocukları 

burada okula gidiyor. Bu nedenle Türkiye’deki 

sığınmacı durumu farklı bir boyutta. Maalesef, 

bu konuda yaşanan bazı sorunlar ve hak ihlal-

leri söz konusu. Türkiye’deki Suriyelilere yönelik 

ırkçılık ve ayrımcılık gibi durumlar da ciddi bir 

sorun.”

‘Küçükçekmece ayrımcılığın en düşük olduğu 

semtlerden birisi’

Özellikle işçilerin yoğun olarak yaşadığı mahal-

lelerde ‘ırkçılığın’ daha düşük olduğunun altını 

çiziyor Elgazi:

önüne alındığında İkitelli’deki mülteci nüfusu 

yıllar içinde artışmıtır.

Suriyeli mültecilerin, bu sanayi bölgelerinde 

ucuz ve esnek iş gücü talebini karşılamada 

önemli bir rol oynadığı öngörülüyor. 

Ayrıca, Suriyeli mültecilerin yerli emekçilerin 

yaşam koşullarına etkisi, ücretlerden kiralama-

lara kadar çeşitli faktörler üzerinde doğrudan 
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etkiler yaratmaktadır. Bu etkiler, Türkiyeli işçi-

lerin Suriyelilere yönelik algılarını da şekillendi-

ren kimi zaman tepkilerini çeken durumlar da 

yaratmaktadır.

Ancak aradan geçen 12 yılın ardından halklar 

bir arada yaşama pratiklerini geliştirmiş ve or-

tak bir yaşam alanı yaratmıştır. Bunun en canlı 

örneği Mehmet Akif Mahallesi ve Atatürk Ma-

hallesi’nde görülebilir.

Bu mahallelerde hem yerli hem de Suriyeli 

mülteciler arasında ortak bir kültürün geliştiği 

açıkça görülüyor. Örneğin, mahalle sakinlerinin 

Arapça tabelalı dükkânlardan alışveriş yapma-

sı, yalnızca ticari etkileşimi değil, aynı zamanda 

bu iki topluluk arasındaki sosyal etkileşimi de 

yansıtıyor. 

Bunun yanı sıra, bu mahallelerde birlikte dü-

ğünler ve eğlenceler düzenlenmesi, kültürel 

etkileşimin de arttığının bir göstergesi. Berber 

dükkânlarının ve kuaför salonlarının, hem yerli 

halk hem de Suriyeli mülteciler tarafından or-

taklaşa kullanılması, günlük yaşamın paylaşıldı-

ğının bir işareti. 

Çok sayıda olumsuz örnek yaşansa da mahal-

lede bulunan derneklerin de etkisiyle sorunlar 

aşılıyor. Uzun yıllardır İkitelli’de yaşayan Sığın-

İçişleri Bakanlığı’nın Ağustos 2023 tarihi itiba-

rıyla yayınladığı son rakamlara göre Türkiye’de 

kayıt altına alınmış geçici koruma statüsünde-

ki Suriyeli sayısı 3 milyon 234 bin 28 kişi olarak 

açıklandı. Suriyelilerin yüzde 97,77’si şehirlerde 

yaşıyor. Küçükçekmece’nin İkitelli bölgesi ise yo-

ğun bir mülteci nüfusuna ev sahipliği yapıyor.

İkitelli Organize Sanayi Bölgesi, Marmara Sana-

yi Bölgesi ve merdiven altı tekstil atölyeler göz 

Sığınmacı Hakları Platformu temsilcisi Taha Elgazi (Mesut Işık)
n

Sığınmacı Hakları Platformu: İşçi mahallelerinde ırkçılık daha düşük



Bizim temelimiz şu: 

Seçim öncesi ve sürecinde, siyasi liderlerin söz-

lerinden etkilenen insanlarla iletişim kurup an-

layışlı bir şekilde yaklaşmaya çalışıyoruz. Bu sa-

yede mahalle içindeki olumsuz etkileşimleri en 

aza indirmeye çabalıyoruz.” n

Mehmet Akif Mahalle Muhtarı Fatih Özçelik’le 

birlikte yaşanan kavgalara da müdahil oluyorlar 

zaman zaman;

“Komşular arasında zaman zaman tartış-

malar çıkabiliyor. Biz bu durumlarda, Fatih 

Bey’le birlikte, tartışan tarafları yanımıza 

çağırıp konuyu çözmek için arabuluculuk 

yapıyoruz. Böylece sorun büyümeden çözü-

me kavuşmuş oluyor. 2019’dan sonra, iktidar 

yerel seçimlere katıldıktan sonra, Suriyeli 

sığınmacılar siyasi bir konu haline geldi. Bu 

nedenle küçük sıkıntılar büyüyebiliyor, ancak 

bu ateşi söndürmezsek daha da büyüyebilir. 

Bu noktada biz, muhtar olarak, tarafları din-

leyip sorunları çözmeye odaklanarak müda-

hil olmaya çalışıyoruz.”

Seçim süreçlerinin yerli ve mülteciler arasındaki 

bağlara da zarar verdiğinin altını çiziyor Elgazi. 

‘Suriyelileri göndereceğiz’ tartışması büyüdük-

çe kimi zaman komşuluklar bile bozulmuş:

“Önümüzdeki mart ayındaki seçimler büyük 

önem taşıyor. Sığınmacı toplumu olarak en bü-

yük korkumuz bu seçimler. Bu, Cumhurbaşkan-

lığı veya Meclis seçimlerinden daha korkutucu 

bir durum. Çünkü muhtar ve belediye seçimleri, 

propaganda ve halkın yetki verme gücü açısın-

dan daha etkili olabiliyor. Bu seçimlerde, ‘Suri-

yelileri göndereceğim’ gibi vaatler verilirse, en-

dişeler artabilir.
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Bizim mahallede on yılı aşkın süredir varız ve artık 

tanınıyoruz. Ancak siyaset devreye girdiğinde bazı 

komşuların bakış açıları ve davranışları değişebiliyor. 

Bu tür durumlar, Türkiye’ye özgü değil; Doğu ve Orta 

Doğu ülkelerinde de görülebiliyor. Siyasetin etkisi al-

tında insanların görüşleri kolayca değişebiliyor.

“Mehmet Akif Mahallesi, özellikle Küçükçekme-

ce için önemli bir alan. Bu mahalle, önceden 

işçi mahallesi olarak bilinirken, Suriyeli sığınma-

cıların gelmesiyle farklı bir kimlik kazandı. İşçi 

mahallelerinde genellikle ırkçılık daha düşük 

seviyededir, ancak bazı ilçelerde bu durum de-

ğişebilir. Sığınmacı ailelerin ekonomik durumu 

düşük seviyelerde olduğunda, maalesef ayrım-

cılık riski artabiliyor. Türk vatandaşlarıyla kıyas-

ladığımızda, örneğin Kadıköy, Üsküdar veya 

Beşiktaş gibi semtler arasında farklı ayrımcılık 

seviyeleri gözlemlenebiliyor. Ancak bence Kü-

çükçekmece, İstanbul’un ayrımcılığın en az ya-

şandığı bölgelerinden biri.”

Elgazi’ye göre ‘mülteci gençlerin eğitim alması 

oldukça önemli’:

“Türkiye’de şu anda birçok Suriyeli genç üni-

versite eğitimi alıyor. Bu durum benim için 

büyük bir kazanç. Çünkü eğer gelecekte ülke-

mize dönerlerse, Allah’ın izniyle, en azından 

bu gençlerimiz mühendis, doktor, öğretmen 

gibi başarılı mesleklerde ülkeye dönebilirler. 

Ben bir öğretmen olarak eğitime büyük önem 

veriyorum. Çocukların sokakta kalmaları du-

rumunda, Allah korusun, Suriye’nin geleceği 

kararmış olur. Bu nedenle çocuklarımızı oku-

la kazandırmak için büyük çaba sarf ettik ve 

nihayetinde okullardan mezun olan çocukları-

mızla gurur duyuyoruz.”
Sığınmacı Hakları Platformu temsilcisi Taha Elgazi (Mesut Işık)
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9 farklı kategoride liglere ka-

tılan İkitelli Spor Kulubü’nde 

7 yaşındaki çocuklardan A ta-

kımlara kadar her yaştan insan 

sporla buluşuyor. Kulübün, şu 

an profesyonel takımların alt-

yapılarında oynayan pek çok 

futbolcusu var. Amatör ligde 

de iki defa Türkiye dördüncülü-

ğü, Karate’de bir defa İstanbul 

şampiyonluğu yaşamışlar. En 

büyük ilgiyi gençlerden gör-

düklerini her fırsatta dile geti-

ren Ceyhan ile bu ilginin gençlerin sosyal yaşa-

mına ve mahalleye etkisini de konuşuyoruz.

Kulüp günlük hayatında çekingen duran, pek 

sosyalleşemeyen birçok gencin sosyalleştiği, 

yaşıtlarıyla kaynaştığı, birlikte bir şeyler üretti-

ği önemli bir çekim merkezi haline gelmiş du-

rumda. Pek çok veli çocuğunu okul çıkışı kulübe 

bırakıyor, sosyalleşmesi için kulüp yöneticilerine 

emanet ediyor.

16 yıldır kulüpte aktif olarak çalışan Ceyhan, 

‘İkitelli’nin çarpık yapılaşma, altyapı yetersizliği, 

imar sorunları gibi ezelden gelen pek çok soru-

nu olduğunu ancak bunların artık günümüzde 

Özellikle gençlerin Taekwondo’ya ilgi gös-

termesi, Yiğit Taekwondo Spor Kulübü’nün 

özverili çalışmalarının bir sonucu. Bu kulüp, 

sadece Taekwondo alanında eğitim vererek 

gençlerin ruhsal, fiziksel ve savunma yete-

neklerini geliştirmelerine yardımcı olmanın 

ötesine geçmekte. 

Her iki kulüp de, gençlerin sporla buluşarak ha-

yatlarında olumlu değişimler yaşamalarına kat-

kı sağlayan güçlü ve önemli kuruluşlar.

Şimdi hikâyelerini dinleyelim…
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İkitelli Spor Kulübü, 1990 yı-

lında kurulmuş, diğer tabir-

le federe olmuş bir kulüp. O 

günden bu yana faaliyetini 

sürdüren kulüp 2006 yılında 

Küçükçekmece Belediyesi’nin 

kurduğu ve kulübe teslim ettiği 

tesis ile bugünkü yerine kavuş-

muş oldu. 

Futbol, karete, kick bocks, ta-

ekwondo gibi farklı alanlarda 

başta gençler olmak üzere 

pek çok Küçükçekmece sakinini spor ile buluş-

turmaya devam ediyor.

Kulüp Başkanı Abdülselam Ceyhan ile kulübün 

faaliyetlerini, mahalleli için anlamını konuşmak 

üzere buluşuyoruz. Ceyhan kulüpte halihazırda 

farklı branşlarda 650 kişinin aktif olarak spor 

yaptığını belirtiyor.

Küçükçekmece’nin en büyük spor kulübü ol-

duklarını ifade eden Ceyhan’a insanların en çok 

hangi spora ilgi duyduklarını sorduğumuzda al-

dığımız cevap şaşırtmıyor. En büyük ilginin fut-

bola olduğunu, bugüne kadar kulüpten 10.000’e 

yakın futbolcunun gelip geçtiğini ifade ediyor.  

İkitelli Mahallesi, spor ve sosyal faaliyetlerin 

canlı olduğu bir bölge olarak biliniyor. Bu kap-

samda, Yiğit Taekwondo’nun mahalle içindeki 

faaliyetleri oldukça kayda değer.

Bu bölgede faaliyet gösteren İkitelli Spor Kulübü 

ve Yiğit Taekwondo Spor Kulübü, sporun farklı 

alanlarında önemli çalışmalar yaparak gençlerin 

ve çocukların hayatına olumlu etkiler sağlamakta. 

İkitelli Spor Kulübü, çeşitli spor dallarında faa-

liyet gösteren gençleri bir araya getirerek top-

lumsal dayanışma ve sporun yaygınlaşmasına 

katkı sağlamakta. 

İkitelli Spor Kulübü Başkanı Abdülselam Ceyhan (Mesut Işık)
n

İkitelli’de Spor

İkitelli Spor Klübü:
Uyuşturucu ve ırkçılığa karşı büyük panzehir spor 

İkitelli Spor Klübü logo 
n



Enflasyon rakamları spor klüplerini de et-

kilemiş. Faturalar, market zamları, deplas-

man giderleri ücretleri neredeyse 3-4 katı-

na çıkarmış:

“Market zam yaptığı zamanda, sen de mec-

bur aylığına zam yapıyorsun. Elektrik arttı. 

Biz 2 bin küsür lira elektrik parası ödüyorduk. 

Şimdi 7 bine yakın elektrik ödüyoruz. Türkiye 

Şampiyonası’na gidiyoruz mesela. Yüzde 500 

fark etti masraflarımız. Bizim oyuncularımızın 

çoğu amatör olduğu için, çoğu çalışıyorlar. Ak-

şam gelip top oynuyorlar. Onların da ekonomi… 

Maça gideceğin zaman evin içinde ekonomik 

sıkıntı olduğu zaman, her yere yansır. Şimdi top 

oynamasına da yansıyor. Ekonomik sıkıntı olan 

ailelerde de genellikle anne, baba kavga eder. 

Her yere yansıyor yani. Ekonomik sıkıntının 

yansımadığı yer yok ki.” n

da gösterdiği üzere mahallede Suriyelilerin ve 

Türklerin pek arkadaşlık etmediğini, büyüklerde 

kaynaşmanın pek yaşanmadığını ancak çocukla-

rın buna daha açık olduğunu söylüyor: 

“Şimdi mesela başka yerde Türk ile Suriyeliyi bir 

arada görmezsin. Semtte Suriyeli, hiçbir Türk ile 

gezmez. Türklerle arkadaşlık edemiyorlar. Burada 

öyle değil. Burada beraber top oynuyorlar, bera-

ber idmana çıkıyorlar. Beraber oturup çay içiyor-

lar. Yani bu açıklık ve kaynaşma var. Futbol zaten 

bu yüzden evrensel bir şey. 55 bin taraftar… Sağcı, 

solcu, komünist, dinci, ateist… Gidiyor 55 bin kişi 

aynı kimlikle maç izliyor. Örneğin Fenerbahçe’yi 

destekleyebiliyor. Suriyelilerin de hiçbir farkı yok 

yani. Ama mahallede gezmezler beraber. Soruyo-

rum çocuklara, ‘Burada biz beraberiz başkan ama 

mahallede şey yapmıyoruz,’ diyorlar.”
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Gençlerin böylece spor sayesinde yavaş yavaş 

kaynaştıklarını söyleyen Ceyhan’ın sözleri spo-

run insanların farklılıklarını, ön yargılarını kırmak-

ta ve birlikte kardeşçe yaşamı kurmakta ne ka-

dar etkili olduğunu gösteriyor.

‘Uyuşturucuya karşı da en büyük panzehir spor’ 

Başkan Abdülselam Ceyhan’a göre, uyuşturucu 

mahalenin sorunu olsa da sporla bu krizin üste-

sinden gelinebilir.

Abdülselam Ceyhan, “Ben uyuşturucuya, dolan-

dırıcılığa, üçkâğıtçılığa, teröre karşı bir adamım. 

Uyuşturucu da Türkiye’nin genelinde var. Sadece 

İkitelli’de değil. Kanarya’da da var, Söğütlüçeş-

me’de de var. Biz çok kişiye çip taktırdık. 2006’da 

ben bu kulübün sponsoruydum. Şimdi başkanı 

oldum. Hedefim uyuşturcu ile mücadele”

eskisi kadar çekilmez halde olmadıklarını’ söy-

ledikten sonra ‘yakın geçmişte ve günümüzde 

asıl sorunun iki ayrı başlık olarak Suriyeliler ve 

uyuşturucu üzerinden geliştiğini’ ifade ediyor. 

Meseleyi Suriyelileri suçlayan ırkçı bir dille değil, 

ancak sporun yaratabildiğini kendisinin de so-

mut olarak gördüğü bir insanca birlikte yaşam 

ve kardeşlik üzerinden ele alan Ceyhan ile biraz 

daha bu meselenin üzerinde duruyoruz.

‘Semtte beraber gezmiyorlar ama burada 

birlikte idmana çıkıyorlar’

Küçükçekmece’de yaklaşık 6 sene önce yaşanan 

ve Suriyelilerin evlerinin ve dükkânlarının yağ-

malandığı bir olayda Dernekler Platformu ile bir-

likte olayın önüne geçtiklerini ve bir basın açıkla-

ması yaptıklarını ifade eden Ceyhan bu olayların 

İkitelli Spor Klübü (Mesut Işık)
n

İkitelli Spor Klübü (Mesut Işık)
n



yardımcı olan bir spor dalıdır. Ayrıca spor ku-

lübümüzde yer alan tüm sporcular lisanslıdır. 

Taekwondo’nun olimpik bir spor dalı olması 

sebebiyle lisanslı sporcular, okul mezuniyet-

lerinde ek puanlar alabiliyorlar. Görsel olarak 

da etkileyici olan korumalıklar ve güven ve-

ren ekipmanlar, sporculara motivasyon sağ-

Öncelikle şunu soralım, Yiğit Taekwondo ne 

zaman ve hangi ihtiyaçla kuruldu?

Yiğit Taekwondo Spor Kulübü 2012 yılında ku-

ruldu. 2012 yılından önce ders verdiğim bir spor 

kulübündeki sporcularımın, Mehmet Akif Mahal-

lesi’nde spor salonu açma konusundaki ısrarları 

sonucu oluştu ve buradaki çocukların gençlerin 

spor yapmaya ihtiyaçları olduğunu gözlemleyin-

ce spor salonumuzu açtık.

Sizin bu sporla tanışmanız ve yer açma 

hikayeniz nasıl gelişti?

Şahsen, 1979 yılında Taekwondo yapan bir abi-

mizin yönlendirmesi sonucu başladım ve 43 yıl-

dır da ilk başladığım arzu ve istekle devam edi-

yorum. Sağlığımız müsade ettiği sürece devam 

edeceğim inşallah. Bir önceki sorunuzda da bah-

settiğim gibi, daha önce ders verdiğim bir spor 

salonundaki öğrencilerimin ısrarı üzerine açtım.

‘Gençler disiplin ve saygıyı öğreniyor’

Spor kulübünüzde hangi branşlar mevcut? 

Gençler neden Taekwondo’ya ilgi duyuyor?

Spor kulübümüzde sadece Taekwondo bran-

şı bulunmaktadır. Çünkü ben kişisel olarak Ta-

ekwondo branşını biliyorum ve herkesin bildiği 
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işi yapması gerektiğine inanıyorum. Bu sayede 

gerçek anlamda eğitim öğretim adına verilmesi 

gerekenleri daha iyi sunabiliriz.

Gençlerin Taekwondo’ya ilgi duymasının bir-

çok nedeni bulunuyor. Ruhsal, fiziksel ve sa-

vunma becerileri açısından gelişim sağlamaya 

Yiğit Taekwondo Spor Kulübü, 2012 yılında ku-

rulmuş. Kulüp başkanı, bu girişimin temelinde-

ki itici gücün, mahalledeki ders verdiği bir spor 

salonundaki sporcularının ısrarları ve ihtiyaçları 

olduğunu söylüyor. 

Mehmet Akif Mahallesi’nde Spor Salonu’nu 

açma fikri, çocukların ve gençlerin spor yap-

maya olan ihtiyacını gözlemlemesiyle oluş-

muş. Kulüp, olimpik bir spor dalı olan Ta-

ekwondo’yu gençlerin hizmetine sunarak, 

fiziksel ve ruhsal açıdan gelişimlerine katkıda 

bulunmayı amaçlamakta.

Kulüp başkanının kişisel hikâyesi ise 1979 yı-

lında başlıyor. Yaklaşık 43 yıldır bu spor dalını 

arzu ve istekle sürdüren Mustafa Ağca, sporu 

bilgi ve uzmanlık alanıyla en iyi şekilde öğrete-

bileceğine inanarak, kulüp bünyesinde sadece 

kendi bilgi birikimiyle uyumlu bir spor dalı sun-

mayı tercih etmiş.

Yiğit Taekwondo Spor Kulübü, her yaştan 

sporseveri Taekwondo yapmaya davet ediyor. 

Şimdi başkan Mustafa Ağca’nın hikâyesine ku-

lak veriyoruz. 

‘Ekipmanlarımız Sporculara Motivasyon Sağlıyor’

Yiğit Taekwondo Spor Kulübü Başkanı Mustafa Ağca
n

Yiğit Taekwondo Spor: 
Gençlerin Fiziksel ve Ruhsal İhtiyaçlarını Karşılıyoruz



farklı amaçlarla gelen bireylerin Taekwondo sa-

yesinde olumlu değişimler yaşadığını gözlemli-

yoruz. Sporun kendisi kadar önemli olan değer-

lerle donatılan gençler, hem spor hem de hayat 

alanında başarılar elde ediyorlar. Üniversitelerde 

burslu okuyan öğrencilerimiz, Taekwondo’da 

elde ettikleri başarıların bir sonucudur. n

ilgi gösteriyor gibi görünse de, işi bilinçli ve he-

def odaklı şekilde yapanların sayısı maalesef dü-

şük. Her gencin tercih ettiği spor branşı farklılık 

gösterdiği için tek bir neden belirtmek zor. Kimi 

vücut geliştirmek için, kimi savunma yetenekleri 

kazanmak için, kimi sosyalleşmek ve sağlıklı ya-

şam biçimi edinmek için sporu tercih edebilir.

Sizin gözlemlediğiniz, kulübünüze gelerek ha-

yatı ya da düşünme biçimi değişen örnekler 

var mı? Eğer öyleyse, aklınıza gelen bir hikâye-

yi paylaşabilir misiniz?
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Tabii ki, kulübümüze gelen herkesin hayatı ve 

düşünme biçimi değişiyor. Bu durum hem ço-

cuklar için hem de gençler için geçerlidir. Biz ku-

lüp olarak öncelikle insan değerleri, saygı, sevgi 

ve disiplin gibi unsurları önemsiyoruz. Bu değer-

leri öğrettikten sonra başarıya odaklanıyoruz. 

Her ne kadar hikâyeleri çok olsa da, başlangıçta 

lamaktadır. Ayrıca disiplin, saygı ve sevgi gibi 

değerlerin öğretildiği bir ortamda yetişmeleri, 

gençlerin Taekwondo’ya ilgi göstermelerini et-

kileyen faktörlerden biridir.

Küçükçekmece’de çok fazla spor tesisi olduğu 

görülüyor. Gençlerin spora bu kadar ilgi duy-

masını neye bağlıyorsunuz?

Evet, Küçükçekmece gibi birçok bölgede spor te-

sisleri fazladır. Gençlerin spora olan ilgisi göreceli 

bir kavramdır. Birçok gencimiz spor salonlarına Şahin Fight Kulübü’nden bir kesit (Mesut Işık)
n

Başkan Mustafa Ağca
n



şeklinde özetledi. Grubun müziği, yaşamsal so-

runları, sevinçleri, acıları ve hüzünleri yansıtma-

yı amaçlıyor. 

“Bu Memleket Bizim” adlı kendi bestelerinin ise 

toplumsal sorunlara dikkat çekmeyi ve farkın-

dalık yaratmayı hedeflediğini vurguladı. Kılı-

çaslan, grup olarak yaşamsal konulara ve top-

lumsal meselelere sanatsal bir perspektiften 

yaklaştıklarını ifade ediyor. n

lenir ve bir çekim noktası haline geldik. Genç-

ler de gelmeye başladı ve Bahariye, bir sosyal 

aktivite merkezi haline geldi. Kış geldiğinde ise 

daha geniş ve donanımlı bir yere ihtiyaç duy-

duk. Araştırmalar sonucunda daha büyük bir 

mekan bulduk ve faaliyetlerimize bu mekanda 

devam ettik. Ancak pandemi dönemi, dernek 

oluşturma çalışmalarımızın önüne geçti.”

Mahallem İkitelli, dernek oluşturma yolunda 

ilerlerken pandemi sürecinin etkisiyle karşılaştı. 

Kılıçaslan, bu duruma dair şunları söyledi:
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“Mahallem İkitelli adında bir dernek oluşturarak 

toplumsal dayanışma ve bir araya gelme kültü-

rünü canlandırmak istiyorduk. Ancak pandemi 

sebebiyle insanların birbirine yaklaşımı azaldı. 

Pandemi olmasaydı, çok daha ileri noktaları gö-

rebilirdik. Yine de faaliyetlerimize devam ettik.”

Kılıçaslan, grubun felsefesini “Eğer yaşam ablu-

ka altındaysa, sanat onun barikatı olmalı; sanat 

abluka altındaysa, yaşam ona barikat olmalı.” 

İkitelli semtinde etkinliklere renk katan Mahal-

lem İkitelli müzik grubu, vokali Sonay Kılıçaslan 

ile gerçekleştirdiğimiz söyleşide grupların olu-

şum hikâyesini paylaştı. 

‘SANAT ABLUKAYA BARİKAT OLMALI’

Kılıçaslan, müzik grubunun kökenini şu şekilde 

anlattı: “Başlangıçta hepimiz farklı yerlerden 

gelmiştik. Bahariye adında bir yerde buluşur-

duk. Semaver alır, mahalle sakinleriyle bir araya 

gelirdik. Çay demler, sohbet eder, müzikle ilgi-

Mahallem İkitelli Müzik Grubu
n

Mahallem İkitelli Müzik Grubu
n

İkitelli’de Kültür



İkitelli ve Hürriyet Medya Towers: 
Gazeteciliğin Plazalara Geçişi Muhtarları

önemli yazarları yetişti. Bu dönem, dışarıdan 

sermayenin basına henüz giriş yapmadığı, ga-

zetecilerin vapur ve tramvayla ulaştığı, klasik 

deyimle ‘toplumdan kopulmamış’ bir zamandı.

tıldı. İkitelli ve Türkiye’nin ilk özel televizyonu 

Star, şu anda Doğuş Grubu’nun bünyesinde ve 

Maslak’ta yayın yapmaya devam ediyor. Hür-

riyet gazetesi ise Bağcılar’daki Doğan Medya 

Center’a taşındı.

Bâbıâli dönemini 

sonlandırıp Bâbı-

telli günlerini baş-

latan isim ise Sa-

bah Grubu’dur. 

Dinç Bilgin’in li-

derliğindeki Sabah 

Grubu, İkitelli Ba-

sın Ekspres Yolu 

üzerinde Ayama-

ma Deresi kenarında inşa edilen “akıllı” Sa-

bah-ATV binasıyla bu dönemi başlatır. Ancak, 

bu bina Türk medyasındaki değişimin dönüşü-

mün sembolü haline gelir.

Osmanlı’nın son dönemlerinde başlayan basın 

sektörünün Bâbıâli yılları, Takvim-i Vekayi adlı 

resmi gazetenin 1831’de yayın hayatına başla-

masıyla başlar. Bu gazetenin amacı, devletin 

reformlarını halka daha iyi anlatmaktır. Böy-

lece, sektörün Bâbıâli’deki geçmişi, 1831’den 

1990’lara kadar yaklaşık 160 yıl sürer. Ancak, 

İkitelli dönemi sadece 20 yıl sürer ve sektörde 

derin izler bırakan bir dönem olur.
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Bâbıâli yokuşu, medya sektörü “medya” olarak 

anılmadan önce, gazetecilerin ve gazetelerin 

merkeziydi. Cağaloğlu’nun tarih kokan dar so-

kaklarında, Osmanlı ve Cumhuriyet döneminin 

Bu yıllarda, en sert polemiklerin yaşandığı, mu-

halefetin Bâbıâli’den yükseldiği bir ortam vardı. 

İnternet ve televizyonun olmadığı bu zamanlar-

da, gazetecilerin keskin üslupları ve cesur ka-

lemleri, gündemi 

belirlerdi. Bu dö-

nem, gazetecilikte 

üslubun neredey-

se bir sanat ola-

rak kabul edildiği 

Bâbıâli yıllarıydı.

Zaman içinde çok 

şey değişti. Bâbıâ-

li’yi terk edenler, 

İkitelli’ye taşındılar 

ve 20 yıl önce İkitelli’nin plazalarına yerleşen 

medya sektörü, şimdi yeni mekanlarında.

Bâbıtelli olarak da bilinen İkitelli medyasının son 

temsilcisi Hürriyet Grubu ve “Hürriyet Medya 

Towers” binası, Nurol Gayrimenkul tarafından 

Doğan ailesinden satın alındı ve yerine iş merke-

zi ve rezidans inşa edilecek. Bu değişim, medya 

için yeni bir dönemin başlangıcını simgeliyordu.

İlk olarak Bâbıâli’yi terk eden Sabah ve ATV, yeni 

mekanları olarak Beşiktaş Barbaros Bulvarı’nı 

seçtiler. İkitelli’deki bina bir süre İş Bankası’na 

ev sahipliği yaptıktan sonra Deva Holding’e sa-

Babıali, “yüce kapı” anlamına geliyor
n

Gazeteci yazar Cevdet Aşkın
n



Türkiye’nin Basın Tarihindeki Dönüşüm

Basının İkitelli’ye Geçişinin Yansımaları

Esnaf Lokantaları ve Gazetecilerin Saha Deneyimleri
“Hürriyet binasının satılmasının ardından, Hürriyet 

ve Radikal gazetesi CNNTURK’ün de bulunduğu 

Bağcılar’daki yeni yerine taşındı. Her iki binada 

da çalıştım. İkisi de plazaydı. Havaalanına yakın 

olan Hürriyet dikey bir mimariye sahipti. Basının 

Bâbıâli olarak tarif edilen Cağaloğlu’ndaki konu-

mundan İkitelli’ye, yani plazalara geçişi ile birlikte 

Türk medyasında bir dönüşüm süreci yaşandı. Bu 

binalar halkla içi içe olmayan akvaryuma benzer 

yerlerdi. Sabah servisle gidersiniz, akşam da ser-

viste evinize dönersiniz. Dışarıyla temas çok fazla 

olmaz. Gazetecilerin kent mekanlarıyla ilişkisinin 

koparıldığı bir dönemin başlangıcıydı. Medya pla-

zalar bu dönemin başlangıcı oldu.”

asıl merkezinin İstanbul Gedikpaşa olduğunu 

hatırlatıyor.

“Asıl İkitelli Mahmutbey tarafları üzerinden gidil-

diğinde, aslında organize Sanayi bölgesi dediği-

miz küçük ölçekli sanayi erbabı dükkanlarından 

oluşuyordu. Mesela ayakkabıcılar. Ayakkabıcıla-

rın asıl merkezi İstanbul Gedikpaşa‘dır. 1970’ler-

de  İstanbul’da ayakkabı satan bütün mağazalar 

ustalarını Gedikpaşa’dan bulurdu. Gedikpaşa as-

lında oradan Aykoba taşındı. Kent merkezi’ndeki 

atölyeler Çepere doğru taşındı, tıpkı gazeteler 

gibi. Tabii ki yoğun bir esnafa paralel olarak es-

nafa hizmet eden sektörlerde gelişti.”

“Çok miktarda esnaf lokantası açıldı. Bunların kimileri 

oldukça iyi iş yapıyordu. Biz de ürünlerini duyduğu-

muz bu yerlere gidiyorduk. Sahayı gezen muhabirler 

dışında mutfaktaki kadronun dışarıyla tek ilişkisi bu 

lokantalarda aslında. Öğlen molalarında hem yürü-

yüş yapılır hem de bu esnaf lokantalarında yemek 

yenirdi. Mobilyacılar Sitesi’nde Kayseri usulü pide 

yapan bir esnaf lokantası vardı, pidesi şahaneydi.” n
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İkitelli’de bulunan “Hürriyet Medya Towers” bi-

nasında çalışan deneyimli gazeteci ve yazar 

Cevdet Aşkın’a kulak veriyoruz şimdi. Aşkın, 

“Hürriyet Medya Towers” binasındaki süreci 

“gazeteciliği plazalara hapsolması” olarak yo-

rumluyor.

Hürriyet binasının satılmasının ardından, Hür-

riyet ve Radikal gazetesi CNNTURK ile birlik-

te Bağcılar’da yeni bir yerleşim yerine taşındı. 

Aşkın, her iki binada da çalıştığını belirtiyor ve 

Hürriyet binasının Türkiye’nin basın tarihi açı-

sından önemli bir dönüşümü simgeliyor olma-

sına vurgu yapıyor.

Deneyimli gazeteci Aşkın, geliş gidişlerinde 

çevresinde binanın çevresinde yaşanan deği-

şimleri de gözlemlemiş.

“Mesela tekstil iplik fabrikaları yıkılarak yerlerine 

alışveriş merkezleri yapıldı. Yola cephe ana arter 

bölgelerde, yani kentin varoşları olarak tabir edilen 

yerlerde büyük bir dönüşüm yaşandı. Kentsel dö-

nüşümde bunu soylulaştırma olarak tabir edebili-

riz. Gecekondulaşmanın ardından yapılan iki katlı 

üç katlı binalar yıkılarak yerlerin büyük iş yerleri 

hastaneler yapıldı. Yeni metro hatları açıldı.”

İkitelli’nin esnaflarının değişimine de örnekler 

veriyor Aşkın, örneğin ayakkabıcılık sektörünün 

Hürriyet binasında çalıştığı dönemlerde Cev-

det Aşkın’ın sıkça ziyaret ettiği esnaf lokan-

talarını anlatan Aşkın, İkitelli’de çok sayıda 

esnaf lokantasının açıldığını ve bunların ki-

milerinin oldukça başarılı işler yaptığını ifade 

ediyor. Gazetecilerin, öğle molalarında bu lo-

kantalarda bulunan ürünleri deneyerek tercih 

ettiklerini söylüyor.

Babıali Yokuşu, İstanbul’un Boğaz kıyısındaki Sirkeci semtinden Cağaloğlu’na tırmanıp bazı gazetecilerin kabirlerinin de yer aldığı 
Sultan Mahmud Türbesi’ne kadar devam eder. Cevdet askın

n



İkitelli’de
Sanayi

büyük sanayi merkezlerinden birisi olmuştur. 

Buna ek olarak Anadolu’dan gelenlerin sayısı 

da artmıştır. 

İstanbul’da bu süreçte hızlı bir nüfus artışı ya-

şandı. Ancak bu hızlı kentleşme süreci düzenli 

bir altyapı oluşturulmadan gerçekleşmiş ve ula-

şım, çevre ve diğer sorunları beraberinde getir-

di. Özellikle sanayi tesislerinin kentin içine ve 

çevresine gelişigüzel dağılması, sosyal ve kül-

türel sorunlara neden olduğu gibi çevre kirliliği 

gibi sorunlara yol açmıştır.

mik çeşitliliğine ve istihdamına önemli katkılar 

sunmaktadır.

İstanbul’un Avrupa yakasında bulunan Küçük-

çekmece, genellikle işçi sınıfının yoğun olarak 

yaşadığı bir yerleşim alanı olarak dikkat çeki-

yor. Son yıllarda, özellikle Suriyeli göçmelerin 

yoğun olarak yaşadığı ilçelerin başında geliyor. 
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Türkiye’nin ekonomik yapısındaki dönüşüm, 

özellikle 1950 yılından itibaren belirgin şekilde 

görülmüştür. Tarım ağırlıklı ekonomik yapının 

sanayileşmeye yönelmesi, ülke demografik ya-

pısını etkilemiştir. Bu dönüşümle birlikte ‘İstan-

bul’a iş bulma umuduyla gelenlerin sayısında’ 

önemli bir artışa neden olmuş ve bu durum 

Marmara bölgesi ve İstanbul’un ekonomik cazi-

besini daha da artmıştır.

İkitelli semti de, İstanbul’un sanayileşme süre-

cine paralel olarak büyümüş ve İstanbul’un en 

Mehmet Cahit Ataş’ın, ‘İkitelli Organize Sanayi 

Bölgesi ve Mekansal Etkilerini araştırdığı te-

zinde yer alan bilgilere göre, ülke genelinde-

ki sanayi işletmelerinin yüzde 99’unu KOBİ’ler 

oluştururken, İstanbul’daki sanayi işletmelerinin 

yapısı da benzerdir. İşletmelerin çoğunluğu 1-10 

kişi arasında istihdam sağlayan küçük işletme-

lerden oluşurken, bu işletmeler kentin ekono-

Babıali, “yüce kapı” anlamına geliyor (Cevdet askın)
n

İkitelli Organize Sanayi Bölgesi
n

İstanbul’un sanayileşme sürecindeki dönüşü-

mü, özellikle İkitelli Organize Sanayi Bölgesi 

büyük değişimler yol açmıştır. 

işletmelerde tekstil, makine imalatı, mobilya, gıda, 

matbaa, nakliyat ve reklam gibi çeşitli sektörler-

de faaliyet yürütülmektedir. Gıda sektörü ağırlıklı 

olarak toplu yemek üretimi yaparken, metal sektö-

ründe altın işlemeciliği öne çıkmaktadır. n

İkitelli Organize Sanayi Bölgesi, İstanbul’daki 

bu sanayi yoğunluğunu yönetilebilir hale getir-

mek amacıyla hayata geçirilmiş bir girişimdir. 

1983 yılında Beyazıt ve Fatih bölgelerindeki altın 

ve mobilya imalatçıları tarafından kurulan Marma-

ra Küçük Sanayi Sitesi, İkitelli Organize Sanayi Böl-

gesi’nin güneyinde yer alır. 1996 yılında başlanan 

inşaat 1997’de tamamlanarak faaliyete geçer. Bu 

İkitelli Organize Sanayi Bölgesi

Marmara Küçük Sanayi Sitesi



1995’ten günümüze değişmeyen bir hikaye:

Ayamama Deresi

Gazeteci Şevket Sürek, çocukluğundaki Ayama-

ma Deresi’ni şöyle anlatıyor Referans gazetesinde; 

“Etrafındaki su kaynaklarının bolluğu ile bili-

nen, kaynak sularının soğukluğunun karpuzla-

rı patlattığına şahit olduğum yerdir Ayamama 

Deresi. 50-55 yıl önce, taaaa Maltepe’den kal-

kıp önce tren, sonra vapur, ardından otobüs ve 

nihayet minibüsle sonuçlanan, o zamanlar bize 

hayli uzun gelen bir yolculukla bir an önce ulaş-

mak için can attığım yerdedir Ayamama Dere-

si. Kenarlarındaki söğüt ağaçları üzerine çıkıp, 

Tarzan gibi bağırarak kendimi serin, temiz sula-

rına attığım, balıklarıyla oynaştığım, yüzdüğüm 

Yukarıda yazdıklarımı bugün Ayamama Deresi 

havzasında yaşayanlar hayal bile edemezler. O 

kadar masum, faydalı, şirin ve sakin bir dereyi 

bugün bir çevre kirliliği abidesi haline getiren-

lerin derenin yukarıda yazdığım önceki hallerini 

akılları, havsalaları alamaz.”

Ancak yanlış ve çarpık kentleşme nedeniyle hi-

kayede anlatılan güzellikler bugün yok. Bugün 
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Avrupa’dan Bizans’a gelen yolcuların uğradığı 

bir konaklama noktası olarak kullanılan Ayama-

ma Deresi, Osmanlı döneminde ise padişahların 

sefer öncesi uğurlanıp karşılandığı bir alandır. 

Günümüzde Esenler’in kuzeyinden doğan, İki-

telli’den geçip Mahmutbey ve Güneşli’yi hav-

zası içine alarak Yenibosna’ya kadar uzanan ve 

Ataköy’den denize dökülen Ayamama Deresi 

ne yazık ki felaketlerle anılır. Tarihe bakıldığın-

da Ayamama Deresi’nin çevresinde bostanlar, 

meyve bahçeleri, karpuz tarlaları yer alıyordu. 

Şimdi ise adeta tehlikeye davetiye çıkarılan ya-

pılaşmalar var.

çocukluk anılarımda büyük yer tutan bir dere-

dir Ayamama Deresi...

O kadar uzak değil, yetmişli yıllarda Vatan 

Konserve’de çalıştığım sıralarda kenarlarında-

ki bostanlarda Türkiye’nin en lezzetli bamya-

larının yetiştiğini bildiğimden o bölgedeki tüm 

bamyaları satın alarak konserve yaptığımız yer-

dedir Ayamama Deresi.

İkitelli’de sel felaketi manşetlere taşındı
n
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le İstanbul ve Tekirdağ’ı etkiledi. Sel felaketi, 

en az 31 kişinin hayatını kaybetmesine ve 9 

kişinin kaybolmasına neden olarak, en az 70 

milyon dolarlık bir zarara yol açtı. Ayamama 

Deresi 10 can aldı

Sel sonucunda İstanbul’da Ayamama Deresi’nin 

İkitelli kısmında en az 10, Halkalı kısmında en az 

11 kişi olmak üzere toplam 24 kişi, Tekirdağ’da 

ise 7 kişi olmak üzere toplamda 31 kişi hayatı-

nı kaybetti. Uzmanlar, felaketin sorumlusu ola-

rak plansız yapılaşmayı ve ıslah çalışmaları çok 

yavaş ilerleyen Ayamama Deresi’ni gösterdi. Su, 

Atatürk Havalimanı’na giden yolları kesti. Yüzler-

ce araç ve onlarca TIR Marmara Denizi’ne sürük-

lendi. Sel sırasında kaybolan bir kişinin cesedi 

denizin karşı kıyısında bulundu. Sel sonrasında 

özellikle İkitelli’de yağmalama olayları yaşandı.

12 Eylül 2009’da Selimpaşa’yı ziyaret eden dö-

nemin İstanbul Büyükşehir Belediye Başkanı 

Kadir Topbaş, halktan büyük tepki almıştı. 1999 

Gölcük depreminden bu yana İstanbul’un başı-

na gelen en büyük felaket olarak nitelendirilen 

olay, 18 ve 27 Temmuz 2017 tarihli iki büyük İs-

tanbul yağmur felaketiyle birlikte anılıyor.

İBB, ıslah çalışmalarını tamamladı

Tüm bu olumsuzluklara rağmen iyi haberler de 

yok değil. İstanbul Büyükşehir Belediye Başka-

nı Ekrem İmamoğlu, Mayıs 2021’de İstanbul’da 

taşkınlara neden olan, etrafa köyü koku yayan 

Ayamama Deresi’nde ‘ıslah çalışmalarının bit-

tiğini’ açıklamıştı. İmamoğlu, ‘Ayamama Dere-

si’nin rehabilite edileceğini ve çevresinin uzun 

bir yaşam vadisine dönüştürüleceği’ müjdesini 

vermişti. 4 etap şeklinde programlanmış olan 

Ayamama Yaşam Vadisi tamamlandığında ise 

İstanbul 1 milyon metre karelik yeni aktif yeşil 

alan kazanmış olacak. n
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Ayamama Deresi için yapılan açıklamalarda, 

çevresindeki binaları tehdit ettiği, ölüm dere-

şi haline geldiği, çevreyi atıklarla kirlettiği ve 

1995’te ve 2009’da olduğu gibi tekrar taşarak 

can aldığı ifade ediliyor. 

1995’ten günümüze felaketler

İstanbul, tarih boyunca sellerin etkisi altında 

kalmış, ancak son yıllarda çarpık yapılaşma ve 

plansız kentleşme nedeniyle felaketlerin boyu-

tu artmıştır. Bir zamanlar İstanbul, parçalanmış 

bir plato görünümüne ve geniş peneslen düz-

lüklerine sahipti. Ancak, plansız kentleşme ve 

çarpık yapılaşma, şehri çevresel risklere karşı 

hassas hale getirdi. Özellikle Ayamama Dere-

si’nin taşması, onlarca yıllık bir hikayenin bir 

parçası. 1995 yılında Ayamama Deresi’nin taş-

masıyla bir felakete dönüşen olay son olmadı. 

İstanbul’un en büyük sel felaketi ‘İstanbul’un en 

büyük sel felaketi’ olarak kayıtlara geçen 2009 

yılında yaşananların ardından alınan önlemler 

ise hala sorgulamaya değer.

2009 Marmara sel dizisi, 9 Eylül 2009 tarihin-

de Türkiye’nin Marmara Bölgesi’nde yaşandı. 

Bir dizi selin peş peşe yaşandığı olay özellik-

Erdoğan ‘derenin intikamı ağır olur’ demişti

Dönemin Başbakanı Recep Tayyip Erdoğan, 

“Derenin intikamı ağır olur” derken, Çevre ve 

Şehircilik Bakanı Veysel Eroğlu felaketi bir tu-

fan olarak yorumlamış ve alınacak bir önlemin 

olmadığını söylemişti. Doğru planlama olma-

dan gerçekleşen kentleşme ne yazık ki, İstan-

bul’u gelecekteki felaketlere karşı savunmasız 

bırakabiliyor. Şehir yönetimi ve halk, çevresel 

risklere karşı bilinçlenmeli ve önleyici adımlar 

atmalıdır. Ancak, bu önlemler alınmazsa, İstan-

bul’un başı daha büyük felaketlerle belki de 

daha sıkı bir şekilde dertte olacaktır.
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maktadır. Bilgi Evi, İkitelli Batı Bahat Hastanesi 

ve Arena Park Alışveriş Merkezi’ne 6-7 dakika-

lık yürüme mesafesindedir. Arena Park alışveriş 

merkezi ve Batı Bahat Hastanesi’nin önünden 

geçen tüm toplu taşıma araçlarıyla bu noktalar-

da inip, 6-7 dakikalık yürüyüşle bilgi evine ula-

şabilirsiniz.

Çocukların sağlıklı bir şekilde büyüme ve geli-

şim süreçlerine destek olmayı amaçlayan Ata-

türk Mahallesi Gündüz Çocuk Bakım Evi, 2022 

yılından itibaren faaliyet göstermektedir. Bu 

modern merkez, çocukların hem eğlenirken 

öğrenebileceği hem de güvenli bir ortamda 

zaman geçirebileceği kapalı ve açık alanlarıyla 

dikkat çekiyor. n
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Küçükçekmece Belediyesi İkitelli Bilgi Evi, İkitelli 

Atatürk Mahallesi’nde konumlanmıştır. Bilgi Evi, 

Atatürk Mahallesi Muhtarlığı’nın üstünde bu-

lunmaktadır. Ayrıca sağlık ocağının yanında ve 

yeni inşa edilen metro hattının Mehmet Akif du-

rağının hemen önündedir. Gülten Özaydın Çok 

Programlı Anadolu Lisesinin alt katında yer al-

Mehmet Akif Bilgi Evi: 

Gençlerin zihinleri şekilleniyor

Eğitim ve gelişimde öncü bir merkez olarak fa-

aliyet gösteren Mehmet Akif Bilgi Evi, öğrenci-

lerin ilgi ve yeteneklerine uygun birçok etkinlik 

ve eğitim seçeneği sunmakta. Eğitim program-

ları, çocukların ve gençlerin farklı seviyelerdeki 

ihtiyaçlarını karşılamak amacıyla tasarlandı.

İkitelli Bilgi Evi (Küçükçekmece Belediyesi)
n

Mehmet Akif Bilgi Evi (Küçükçekmece Belediyesi)
n

İkitelli Bilgi Evi



ailelere rehberlik sağlamakta. Hemşirelerimiz fi-

ziksel sağlık kontrollerini gerçekleştirirken, diş 

hekimleri çocukların diş sağlığını gözlem altın-

da tutmakta.

Eğitimdeki çeşitlilikte unutulmadı. Beden eği-

timi öğretmenlerimiz tarafından verilen spor 

dersleri, çocukların fiziksel gelişimine katkı 

sağlarken, aynı zamanda grup içi etkileşimlerini 

desteklemekte. n
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Merkez, 5 sınıf, 1 yönetici odası, 1 uyku odası, 1 

oyun odası, yemekhane, mutfak, danışma ve 

bekleme alanları gibi donanımlarla zenginleşti-

rilmiş bir yapıya sahiptir. 3-5 yaş arasındaki 80 

öğrenciye hizmet sunarak, çocukların en hassas 

gelişim dönemlerine destek olmakta.

Çocukların psikolojik ve fizyolojik sağlığına 

özen gösteriliyor. Alanında uzman psikologlar, 

çocukların gelişimlerini yakından takip ederken, 

Atatürk Mahallesi Gündüz Çocuk Bakım Evi (Küçükçekmece Belediyesi)
n

Atatürk Mahallesi Ulubatlı Hasan Parkı (Küçükçekmece Belediyesi)
n

Atatürk Mahallesi Gündüz Çocuk Bakım Evi: 
Okul Öncesi Gelişim ve Eğlenceli Öğrenme Merkezi

Çocukların sağlıklı bir şekilde büyüme ve gelişim süreçlerine destek olmayı amaçlayan Atatürk Ma-

hallesi Gündüz Çocuk Bakım Evi, 2022 yılından itibaren faaliyet göstermektedir. Bu modern mer-

kez, çocukların hem eğlenirken öğrenebileceği hem de güvenli bir ortamda zaman geçirebileceği 

kapalı ve açık alanlarıyla dikkat çekiyor. 
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